
وزیر بهداشت از پیوستن ۲۷ هزار نیروی جدید به تیم سلامت کشور 
خبر داد و گفت که این اقدام باعث کاهش بار  کاری کادر درمان و 

بهبود کیفیت خدمات بهداشتی خواهد شد.
به گزارش ایســنا، دکتر محمدرضا ظفرقندی، وزیر بهداشت، در 
حاشیه نشست با مدیران سازمان بیمه سلامت، اظهار کرد: ارزیابی 
نقش کلیدی بیمه سلامت در تنظیم سلامت، ارتقای نظام سلامت و 

پیشگیری از بیماری ها از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
وی همچنین افزود: در حوزه بیمه سلامت، اقدامات ارزشمندی در 
گذشته انجام شده است و این تلاش ها پایه ای محکم برای گام های 

آینده در مسیر ارتقای سلامت جامعه خواهد بود.
وی اظهار کرد: در حال حاضر، در بیمه سلامت حدود ۴۵ میلیون نفر 
تحت پوشش قرار دارند که ۹۰ درصد از آن ها به صورت رایگان بیمه 
شده اند و تنها درصد کمی سهم پرداخت دارند. روستاییان، عشایر 

و اقشار محروم نیز از جمله گروه هایی هستند که مشمول خدمات 
این بیمه می شوند. بیمه سلامت یکی از خدمات بزرگی است که 
دولت با حمایت گسترده خود، هزینه های درمانی این اقشار را تأمین 
می کند. حتی افرادی که تحت پوشــش هیچ بیمه ای نیستند، در 
صورت بستری شدن در مراکز درمانی دولتی، هزینه های درمانی 
آن ها توسط بیمه سلامت پرداخت می شود. همچنین پنج دهک 
پایین کشور از نظر درآمدی، به صورت رایگان تحت پوشش بیمه 

سلامت قرار دارند.
وی درخصــوص برنامه های آینــده بیمه ســلامت تصریح کرد: 
نخســت، اصلاح و تکمیل طرح پزشــکی خانواده و نظام ارجاع از 
جمله اولویت هایی است که برای بیمه سلامت در نظر گرفته شده 
است. دوم، ســاماندهی پرونده الکترونیک سلامت برای هر ایرانی 
که به واســطه آن بتوانیم نظام درمان و تنظیم گری حوزه سلامت 

را به صورت دقیق تر پایــش کنیم. این امر اهمیت ویــژه ای دارد، 
چراکه تجویز دارو باید روندی منطقی داشته باشد. از منظر علمی 
و اقتصادی، ضروری اســت که مصرف دارو در چارچوبی اصولی و 

هدفمند دنبال شود.
ظفرقندی عنوان کرد: در کشور ما، متوسط تجویز دارو در هر نسخه 
حدود چهار قلم اســت، در حالی که این عــدد در دنیا بین ۱.۵ تا 
حداکثر ۲ قلم است. این آمار نشان دهنده آن است که تجویز دارو در 
کشور منطقی نیست و نیاز به بازنگری و اصلاح دارد. در این زمینه، 

آموزش عمومی می تواند نقش بسیار مهمی ایفا کند.
وی افزود: درصد بالایی از مردم کشــور با مشــکل چاقی مواجه 
هســتند کــه ایــن معضــل زمینه ســاز بیماری هایــی نظیر 
دیابــت، ناباروری و فشــارخون می شــود. اگر بتوانیــم با کمک 
رســانه ها و صدا و ســیما آگاهی بخشــی لازم را انجــام دهیم و 

مردم را نســبت به اهمیــت پیشــگیری از چاقــی آگاه کنیم، 
 می توانیــم از شــیوع این بیماری ها بــه میزان قابــل توجهی ج
لوگیری کنیم. وزیر بهداشت خاطرنشــان کرد: اگر سرطان ها در 
مراحل ابتدایی تشخیص داده شوند، می توانیم درمان های موثرتر و 
کم هزینه تری ارائه دهیم. مردم باید به غربالگری و چکاپ وضعیت 
سلامتی خود و اطرافیان شان اهمیت دهند تا بیماری ها را در مراحل 
اولیه شناسایی و درمان کنیم. آموزش عمومی در این زمینه یکی از 

برنامه های موثر و بلندمدت است.
وی افزود: جهت گیری نظارتی در راســتای بهبود بیمه سلامت و 
تکمیل پرونده الکترونیک از جمله اولویت های اساسی است که باید 
به آن توجه ویژه شود تا فرآیند درمان و مراقبت های بهداشتی به 

شکلی منظم و کارآمد پیش رود.
وی در خصوص تأمین منابع برای بیمارستان ها و دانشگاه های علوم 

پزشکی کشور گفت: این موضوع از دو جنبه اهمیت دارد؛ نخست 
اینکه بیمارستان ها و دانشگاه ها باید بتوانند پرداخت های به موقع به 
داروخانه ها و شرکت های دارویی انجام دهند و دوم اینکه داروخانه ها 
و شرکت ها باید قادر باشند اقلام و مواد اولیه را به موقع تأمین کنند. 
همچنین، پرداختی های کارکنان نیز باید به  موقع صورت گیرد تا 

هیچ خللی در روند خدمات بهداشتی و درمانی ایجاد نشود.
وی افزود: بیمه ها )تامین اجتماعی و بیمه ســلامت( باید بتوانند 
پرداخت ها را به روز و به موقع انجام دهند. بیمه سلامت از این نظر 
شرایط بهتری دارد، اما در مورد بیمه تأمین اجتماعی پرداخت ها 
عقب افتاده اند که در حال پیگیری هستیم. در این زمینه جلساتی 
با وزارت رفاه و بیمه تأمین اجتماعی برگــزار کرده ایم و دولت نیز 
کمک هایی در نظر گرفته است تا پرداخت ها به روزتر شود، به ویژه 

پرداخت های پرسنلی و شرکت های دارویی.

اضافه شدن ۲۷۰۰۰ نفر به کادر درمان کشور
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مرکز آمار:

وزیر نفت با بیان اینکه با انباشــتگی ناترازی 
انرژی در کشور روبه رو هستیم، گفت: وزارت 
نفت همه تلاش خود را برای تأمین سوخت 
به کار بسته است. محسن پاک نژاد در دیدار 
با فراکســیون بانوان مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به موضوع ناترازی انرژی خاطرنشان 
کرد: امروز انباشــتگی ناترازی انرژی مردم را 
آزار می دهد و یکی از موضوع های مهم که در 
نشست امروز سران سه قوه مطرح شد، موضوع 
ناترازی انرژی، تبعات و راهکار های آن بود. وی 
با بیان اینکه اکنون روزانه بیش از ۸۶۰ میلیون 
متر مکعب گاز شیرین تحویل شبکه می شود، 
گفت: بخشــی زیادی از ایــن گاز در بخش 
خانگی، تجاری و صنایــع غیرعمده مصرف 
می شود، به طوری که مصرف در روز های سرد 

هفته های گذشته در این...

نرخ بیکاری تابستان 
۷.۵ درصد شد

تأثیر پویش 
»۲ درجه کمتر« بر مصرف گاز

افزایش ۱۵ درصدی 
قیمت ملک

۴۰۰ هزار واحد نهضت 
مسکن فاقد تسهیلات 

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

۴

10 سال دیگر اثری از پزشکی سنتی فعلی نخواهد بود

صادرات خدمات 
و محصولات سلامت

بخش گاز به 45 میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز دارد

انباشتگی ناترازی انرژی در کشور 
صفحه2

صفحه3

مقابله  با   استخراج  غیرمجاز رمزارز
استفاده   غیرقانونی   از   ماینر ها   افزایش   پیدا   کرده   است

دبیر ستاد زیســت فناوری، سلامت و فناوری های 
پزشکی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری با پیش بینی اینکه ۱۰ سال دیگر 
اثری از پزشکی سنتی فعلی وجود نخواهد داشت، 
گفت:در آینده نزدیــک ابزارهایی همچون هوش 
مصنوعی، ژن درمانی، بیوتکنولوژی و سلول درمانی 
جایگزین روش های فعلی درمانی خواهد شــد. به 
گزارش معاونت علمی، دکتــر مصطفی قانعی به 
بررسی نقش دانش بنیان ها در ارتقای نظام سلامت 
و تأثیر این شرکت ها بر اســتقلال، امنیت و آینده 
پزشکی کشور پرداخت و با تأکید بر لزوم همگرایی 
میان حوزه های مرتبط با سلامت و فناوری های نوین، 
اظهار کرد: زیرساخت های وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی به گونه ای طراحی شده که تمامی 
تصمیمات در حوزه تحقیقــات، فناوری و آموزش 
تحت مدیریت مســتقیم وزیر قرار دارد. دبیر ستاد 
زیست فناوری، سلامت و فناوری های پزشکی ادامه 
داد: این ساختار متمرکز به وزارتخانه اجازه می دهد تا 
با هماهنگی و انسجام کامل، چالش ها را شناسایی و 
رفع کند. چنین مدلی در سایر دستگاه های اجرایی 
یا وزارتخانه ها وجود ندارد و همین موضوع به ارتقای 
نظام سلامت کمک شایانی می کند. قانعی با بیان 
اینکــه ورود دانش بنیان ها به عرصــه تولید دارو و 
تجهیزات پزشــکی، تأثیری دوچنــدان بر اقتصاد 
کشــور و امنیت ملی دارد، گفت: سلامت، علاوه بر 
تأثیر مستقیم بر معیشت مردم، یک موضوع امنیتی 
است. در شرایطی که واردات تجهیزات و دارو به دلیل 
تحریم ها مختل می شود، تاب آوری مردم نیز کاهش 
می یابد. اما با حمایــت از دانش بنیان ها، می توانیم 
 علاوه بر خودکفایی، تنش های ارزی را کاهش داده 
و اشتغال زایی ایجاد کنیم. دبیر ستاد زیست فناوری، 
سلامت و فناوری های پزشکی معاونت علمی با تاکید 

بر اینکه سلامت، همواره در...

آگهی تجدید مناقصه عمومی دو مرحله ای - نوبت اول

موسسه مهندسی رهاب در نظر دارد عملیات تهیه و طبخ غذای مورد نیاز پروژه خط ۱۰ مترو تهران را از طریق مناقصه عمومی دو مرحله ای به پیمانکار واجد شرایط واگذار نماید.
مدت زمان اجرا : از تاریخ انعقاد قرارداد به مدت ۱۲ ماه شمسی تعیین می گردد.

نحوه پرداخت: به صورت ۱۰۰درصد تهاتر می باشد. 
مبلغ تضمین شــرکت در مناقصه: مبلغ تضمین شــرکت در مناقصه مطابق ماده ۶ تصویب نامه ۱۲۳۴۰۲/ ت   ۵۰۶۵۹ ه مورخ ۹۴/۰۹/۲۲ آیین نامــه تضمین معاملات دولتی مبلغ 

۲۲.۶۰۸.۰۰۰.۰۰۰ریال می باشد که به صورت ضمانتنامه بانکی و یا واریز نقدی ارائه گردد.
آخرین مهلت تحویل پیشنهاد قیمت: تا پایان وقت اداری روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۱۸ 

تاریخ گشایش پاکات: گشایش پاکات توسط کمیسیون مناقصه کارفرما انجام خواهد شد و نتیجه به صورت کتبی به برنده مناقصه اعلام می گردد. 
داوطلبان می توانند به منظور دریافت اسناد مناقصه از روز پنج شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۱۳تا پایان وقت اداری روز یک شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۱۶ با در دست داشتن معرفی نامه به آدرس زیر مراجعه نمایند.

آدرس محل اجرای کار: پروژه خط ۱۰ مترو تهران
آدرس ستاد پروژه ) دریافت اسناد و تسلیم پیشنهاد(: تهران، اتوبان شهید خرازی، میدان دریاچه شهدای خلیج فارس، بلوار جوزانی غربی، ستاد پروژه خط ۱۰ مترو تهران، واحد فنی و مهندسی

شماره تماس:  آقایان مردمی و قنبری ۰۹۳۶۴۹۹۴۰۵۵-۰۹۳۰۳۶۷۵۴۷۳
آدرس دفتر مرکزی : تهران، میدان آرژانتین، خیابان بخارست، کوچه چهاردهم غربی، پلاک ۳، موسسه مهندسی رهاب، واحد فنی و مهندسی

هزینه چاپ آگهی در روزنامه به عهده برنده مناقصه می باشد.
موسسه مهندسی رهاب

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای - نوبت اول

موسسه مهندسی رهاب در نظر دارد عملیات اجرایی باقیمانده فونداسیون و دیوار )تا تراز زیر استرات( ایستگاه میدان اتریش پروژه خط ۱۰ مترو تهران را از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به پیمانکار واجد شرایط واگذار نماید.
مدت زمان اجرا : از تاریخ انعقاد قرارداد به مدت ۴ ماه شمسی تعیین می گردد.

نحوه پرداخت: به صورت نقد و تهاتر می باشد. 
مبلغ تضمین شــرکت در مناقصه: مبلغ تضمین شــرکت در مناقصه مطابق ماده ۶ تصویب نامه ۱۲۳۴۰۲/ ت   ۵۰۶۵۹ ه مورخ ۹۴/۰۹/۲۲ آیین نامــه تضمین معاملات دولتی مبلغ 

۹.۴۶۶.۷۴۴.۹۲۵ریال می باشد که به صورت ضمانتنامه بانکی و یا واریز نقدی ارائه گردد.
آخرین مهلت تحویل پیشنهاد قیمت: تا پایان وقت اداری روز پنج شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۲۰ 

تاریخ گشایش پاکات: گشایش پاکات توسط کمیسیون مناقصه کارفرما انجام خواهد شد و نتیجه به صورت کتبی به برنده مناقصه اعلام می گردد. 
داوطلبان می توانند به منظور دریافت اسناد مناقصه از روز پنج شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۱۳تا پایان وقت اداری روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۱۷ با در دست داشتن معرفی نامه به آدرس زیر مراجعه نمایند.

آدرس محل اجرای کار: پروژه خط ۱۰ مترو تهران- ایستگاه میدان اتریش
آدرس ستاد پروژه ) دریافت اسناد و تسلیم پیشنهاد(: تهران، اتوبان شهید خرازی، میدان دریاچه شهدای خلیج فارس، بلوار جوزانی غربی، ستاد پروژه خط ۱۰ مترو تهران، واحد فنی و مهندسی

شماره تماس:  آقایان مردمی و قنبری ۰۹۳۶۴۹۹۴۰۵۵-۰۹۳۰۳۶۷۵۴۷۳
آدرس دفتر مرکزی : تهران، میدان آرژانتین، خیابان بخارست، کوچه چهاردهم غربی، پلاک ۳، موسسه مهندسی رهاب، واحد فنی و مهندسی

هزینه چاپ آگهی در روزنامه به عهده برنده مناقصه می باشد.
موسسه مهندسی رهاب
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آگهی تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای - نوبت  دوم

موسسه مهندسی رهاب در نظر دارد عملیات خاکی شفت ایستگاه های پژوهش، اتریش و جنت آباد واقع در  پروژه خط ۱۰ مترو تهران به گود مجاز شهرداری به صورت مترمکعب برجا را از طریق 
مناقصه عمومی یک مرحله ای به پیمانکار واجد شرایط واگذار نماید.

مدت زمان اجرا : از تاریخ انعقاد قرارداد به مدت ۳ ماه شمسی تعیین می گردد.
نحوه پرداخت: به صورت ۱۰۰درصد تهاتر می باشد. 

مبلغ تضمین شــرکت در مناقصه: مبلغ تضمین شــرکت در مناقصه مطابق ماده ۶ تصویب نامه ۱۲۳۴۰۲/ ت   ۵۰۶۵۹ ه مورخ ۹۴/۰۹/۲۲ آیین نامــه تضمین معاملات دولتی مبلغ 
۱۴.۸۹۰.۸۰۰.۰۰۰ریال می باشد که به صورت ضمانتنامه بانکی و یا واریز نقدی ارائه گردد.

آخرین مهلت تحویل پیشنهاد قیمت: تا پایان وقت اداری روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۱۸ 
تاریخ گشایش پاکات: گشایش پاکات توسط کمیسیون مناقصه کارفرما انجام خواهد شد و نتیجه به صورت کتبی به برنده مناقصه اعلام می گردد. 

داوطلبان می توانند به منظور دریافت اسناد مناقصه از روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۱۱تا پایان وقت اداری روز پنج شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۱۳ با در دست داشتن معرفی نامه به آدرس زیر مراجعه نمایند.
آدرس محل اجرای کار: ایستگاه های پژوهش، اتریش و جنت آباد-پروژه خط ۱۰ مترو تهران

آدرس ستاد پروژه ) دریافت اسناد و تسلیم پیشنهاد(: تهران، اتوبان شهید خرازی، میدان دریاچه شهدای خلیج فارس، بلوار جوزانی غربی، ستاد پروژه خط ۱۰ مترو تهران، واحد فنی و مهندسی
شماره تماس:  آقایان مردمی و قنبری ۰۹۳۶۴۹۹۴۰۵۵-۰۹۳۰۳۶۷۵۴۷۳

آدرس دفتر مرکزی : تهران، میدان آرژانتین، خیابان بخارست، کوچه چهاردهم غربی، پلاک ۳، موسسه مهندسی رهاب، واحد فنی و مهندسی
هزینه چاپ آگهی در روزنامه به عهده برنده مناقصه می باشد.

موسسه مهندسی رهاب

آگهی  تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای - نوبت دوم

موسسه مهندسی رهاب در نظر دارد اجرای هسته مرکزی ایستگاه المپیک به روش تاپ دان ) TOP & DOWN( را از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به پیمانکار 
واجد شرایط واگذار نماید.

مدت زمان اجرا : از تاریخ انعقاد قرارداد به مدت۲۰  ماه شمسی تعیین می گردد.
نحوه پرداخت: به صورت نقد و تهاتر می باشد. 

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: مبلغ تضمین شرکت در مناقصه مطابق ماده ۶ تصویب نامه ۱۲۳۴۰۲/ ت   ۵۰۶۵۹ ه مورخ ۹۴/۰۹/۲۲ آیین نامه تضمین معاملات 
دولتی مبلغ ۲۹.۳۲۰.۰۰۰.۰۰۰ریال می باشد که به صورت ضمانتنامه بانکی و یا واریز نقدی ارائه گردد.

آخرین مهلت تحویل پیشنهاد قیمت: تا پایان وقت اداری روز پنج شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۲۰ 
تاریخ گشایش پاکات: گشایش پاکات توسط کمیسیون مناقصه کارفرما انجام خواهد شد و نتیجه به صورت کتبی به برنده مناقصه اعلام می گردد. 

داوطلبان می توانند به منظور دریافت اسناد مناقصه از روز سه شــنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۱۱تا پایان وقت اداری روز پنج  شــنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۱۳ با در دست داشتن 
معرفی نامه به آدرس زیر مراجعه نمایند.

آدرس محل اجرای کار: پروژه خط ۱۰ مترو تهران
آدرس ستاد پروژه ) دریافت اسناد و تسلیم پیشنهاد(: تهران، اتوبان شهید خرازی، میدان دریاچه شهدای خلیج فارس، بلوار جوزانی غربی، ستاد پروژه خط ۱۰ مترو تهران، واحد فنی و مهندسی

شماره تماس:  آقایان مردمی و قنبری ۰۹۳۶۴۹۹۴۰۵۵-۰۹۳۰۳۶۷۵۴۷۳
آدرس دفتر مرکزی : تهران، میدان آرژانتین، خیابان بخارست، کوچه چهاردهم غربی، پلاک ۳، موسسه مهندسی رهاب، واحد فنی و مهندسی

هزینه چاپ آگهی در روزنامه به عهده برنده مناقصه می باشد.
موسسه مهندسی رهاب
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اقتصاد2
ایران

افزایش ۱۵ درصدی قیمت ملک
یک کارشناس بازار مســکن از اینکه فعالیت 
بانک ها در حوزه مسکن موجب افزایش قیمت 
۱۰ تا ۱۵ درصدی ملک در بازار مسکن شد، 
گفت: دارایی بانک ها باید به جامعه مصرفی و 

تولید مسکن اختصاص یابد.
سید منصور غیبی کارشــناس بازار مسکن 
در گفتگو با مهر با بیان اینکه خرید و فروش 
ملک توســط بانک ها موجب گران شــدن 
مسکن در بازار مصرفی شــد، گفت: بانک ها 
به این موضوع پــی بردند کــه می توانند از 
طریق انباشــت فیزیکی و اموال غیرمنقول 
ماننــد ملــک و آپارتمــان دارایی های خود 
افزایــش دهند، به عبــارت دیگــر بانک ها 
با افزایش ایــن دارایی ها می تواننــد، اعتبار 
جذب کنند. در نتیجه خرید، فروش و انباشت 
دارایــی بانک ها به ویژه از دولــت نهم و دهم 
با افزایــش بانک ها تحت عنــوان بانک های 
 قرض الحسنه به دنبال جذب و افزایش اعتبار 

خود بودند.
وی افزود: بانک ها بــرای افزایش اعتبار خود 
شروع به خرید ملک به عنوان پشتوانه و دارایی 
بانک کردند که به یکباره تقاضا در بازار مسکن 
افزایش یافت و موجب گرانی مســکن شد. 
البته در پی این افزایش قیمت در بازار مسکن، 
ملک به عنوان یک کالای تجاری - سرمایه ای 
شناخته شــد و از معنای اصلی خود کالای 

مصرفی بود، فاصله گرفت.
این کارشــناس بازار مســکن با بیان اینکه 
فعالیت بانک هــا در حوزه مســکن موجب 
افزایش قیمت ۱۰ تا ۱۵ درصد ملک در بازار 
مسکن شد، گفت: دارایی بانک ها باید به جامعه 
مصرفی و تولید مسکن اختصاص یابد تا میزان 
عرضه و تقاضا در بازار مسکن به تعادل برسد، 
تعادل میان عرضه و تقاضای مســکن یکی 
از معیارهــای کاهش قیمت ملــک در بازار 

خواهد بود.
غیبی در پایان تاکیــد کرد: دولت باید هرچه 
سریع تر برنامه های مســکنی خود را تدوین 
کند، تا بتواند قدرت کنترل کردن بازار مسکن 
را در دست بگیرد. طی یک دهه اخیر بانک ها 
به سپرده مشتریان خود تا متوسط ۳۰ درصد 
ســود بانکی دادند و با سپرده ها حجم زیادی 
ملک و امــاک خریداری کردنــد، این روند 
نقطــه عطفی بــرای گرانی مســکن بود، به 
عبارت دیگر سیاســت گران شدن ملک در 
 پی خرید مســکن توســط بانک ها در کشور 

شکل گرفت.

بسته ویژه برای جبران خسارت 
قطع برق صنایع

وزیر صنعت، معدن و تجارت بســته ویژه ای 
را برای حمایت از صنایع در برابر خســارت 
قطع برق و گاز در دولت مطرح کرده است که 

به زودی به تصویب می رسد و اباغ می شود.
سید محمد اتابک وزیر صنعت، معدن و تجارت 
در هفته های اخیر برای متقاعد کردن دولت 
درخصوص کاهش اثرات ناشــی از قطع برق 
و گاز و کمبــود گازوئیل بر تولیــد، اقدامات 
مهمی را در پیش گرفته و توانسته است اضاع 
تأثیرگــذار در دولت را برای تصویب بســته 
ویژه حمایت از صنایع در برابر ناترازی انرژی 

متقاعد کند.
براســاس گزارشــی که اتابک به دولت داده 
اســت برق تحویلی بــه صنایــع در ۶ ماهه 
نخست امســال ۴۰ درصد نســبت به مدت 
مشابه پارســال کاهش یافته اســت و زمان 
ازدســت رفته صنایع برای تولید که پارسال 
۱۴ درصــد بــود بــه ۲۲ درصــد رســیده 
اســت، این در حالی اســت که رهبر معظم 
انقاب اســامی در آغاز ســال ۱۴۰۳ شعار 
 و هدف »جهــش تولید با مشــارکت مردم« 

را تعیین کرده اند.
در گزارش وزارت صنعت، معــدن و تجارت 
با اشــاره به اینکه صنایع پتروشیمی، فولاد و 
سیمان سهم ۴۲ درصدی در ارزش افزوده کل 
بخش صنعت و ۵۱ درصدی در کل صادرات 
غیرنفتی کشــور دارند، تأکید شــده است: 
عدم النفع ناشی از تولید ازدست رفته صنایع 
عمده کشور ناشی از اعمال محدودیت برق، 
فقط در تابستان ۱۴۰۳ بالغ بر ۱۷۳٫۵ همت 

بوده است.
در طراحی این بسته حمایتی ابعاد مختلفی از 
جمله تسهیات در پرداخت حق بیمه، مالیات 
سررسید شده، امهال در پرداخت اقساط وام ها 

و... پیش بینی شده است.

خبر

وزیر نفت با بیــان اینکه با 
انباشــتگی ناترازی انرژی 
در کشور روبه رو هستیم، 
گفــت: وزارت نفت همه 
تاش خود را برای تأمین 
ســوخت به کار بسته است. محســن پاک نژاد در 
دیدار با فراکسیون بانوان مجلس شورای اسامی 
با اشاره به موضوع ناترازی انرژی خاطرنشان کرد: 
امروز انباشتگی ناترازی انرژی مردم را آزار می دهد 
و یکی از موضوع های مهم که در نشست امروز سران 
سه قوه مطرح شد، موضوع ناترازی انرژی، تبعات و 

راهکار های آن بود.
وی با بیان اینکه اکنون روزانه بیش از ۸۶۰ میلیون 
متر مکعب گاز شیرین تحویل شبکه می شود، گفت: 
بخشی زیادی از این گاز در بخش خانگی، تجاری 
و صنایع غیرعمده مصرف می شــود، به طوری که 
مصرف در روز های سرد هفته های گذشته در این 

بخش به ۶۷۰ میلیون متر مکعب رسیده است.
وزیر نفت با بیان اینکه مصرف گاز در بخش خانگی 
راندمان و کارایی لازم را ندارند و بخش عمده ای از 
گاز در بخاری های گازی ســوزانده می شود و هدر 
می رود که قابل دفاع نیســت، ادامه داد: برای حل 
مشــکل ناترازی هم موضوع تولید و هم مدیریت 

تقاضا باید مدنظر باشد.
پاک نژاد با بیان ینکه با توســعه میدان های گازی 
تولید را افزایش می دهیم و چند میلیارد دلار هزینه 
می شود، گفت:، اما از سوی دیگر، مصرف مدیریت و 

بهینه سازی انجام نمی شود.
وی با تأکید بــر اینکه هر چقدر تولیــد را افزایش 
می دهیــم بازهم از مصــرف عقب هســتیم و در 
ناترازی باقــی می مانیم، افــزود: مهمتر از افزایش 
تولید، مدیریت تقاضا و بهینه سازی مصرف است. 
ظرفیت های قانونی خوبــی در برنامه هفتم دیده 
شده و تمرکز ما این است که در این چارچوب گام 
برداریم و با همکاری مردم بهینه ســازی را محقق 

کنیم.

تأثیر پویش »۲ درجه کمتر« بر مصرف گاز
وزیر نفت به پویش »۲ درجه کمتر« اشــاره کرد 
و گفت: براساس بررســی ها این پویش در مصرف 
گاز کشور اثر داشته اســت. پیش بینی مصرف در 

بخش خانگی در روز های ســرد امســال به ۷۰۰ 
میلیون متر مکعب در روز رســیده بــود، اما ۳۰ تا 
۳۵ میلیون متر مکعب در روز صرفه جویی داشتیم 
و توانستیم شبکه گاز را پایدار نگه داریم. پاک نژاد 
افزود: خاموشی هایی در کشور اعمال شد که وزارت 
نیرو باید درباره آن صحبت کند. نیروگاه ها سوخت 
را از وزارت نفت می گیرند و وزارت نفت نیز ســبد 
سوخت شامل گاز، نفت گاز و نفت کوره را در اختیار 
آنها قرار می دهد و این ســبد باید از سوی نیروگاه 
مدیریت شــود. وی با تأکید بر اینکه نیروگاه ها هر 
کجا تحویل گاز محدود شود، باید به سمت استفاده 
از سوخت های مایع بروند، گفت: هر دو سوخت مایع 

باید متناسب با شرایط استفاده شوند.

افزایش تحویل سوخت مایع به نیروگاه ها
وزیر نفت با اشــاره به اینکــه نیروگاه های گازی از 
ســوخت گاز و نفت گاز و نیروگاه های بخار از گاز و 
نفت کوره استفاده می کنند، گفت: میانگین تحویل 
نفت گاز به نیروگاه ها ســال گذشــته ۳۵ میلیون 
لیتر بود که با همت شــرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی این رقم به بــالای ۵۰ میلیون 

لیتر رسیده است.
پاک نژاد با تأکید بر اینکــه در تحویل نفت کوره به 
نیروگاه ها نه در تولید و نه در تحویل مشکلی وجود 
نداشته و وزارت نفت تمام تاش خود را برای تأمین 

سوخت مورد نیاز برای حل مشکل ناترازی انرژی به 
کار بسته است، افزود: همچنین تولید گاز در سه ماه 
گذشته ۳۰ میلیون متر مکعب در روز افزایش یافته 

و رکورد تحویل گاز به شبکه شکسته شده است.
وی با بیان اینکه ۱۶ نیــروگاه می توانند نفت کوره 
استفاده کنند، گفت: سه نیروگاه با مجوز سازمان 
محیط زیســت پلمب شــده بود و امکان مصرف 
نفت کوره نداشــتند. ۲ نیروگاه در محدوده شهری 
هستند و سایر نیروگاه ها می توانستند از نفت کوره 
اســتفاده کنند. وزیرنفت ادامه داد: ۳۳.۵ میلیون 
لیتر در روز امکان استفاده از نفت کوره در نیروگاه ها 
از ابتدای سال وجود داشت، اما فقط ۲۰ میلیون لیتر 

در روز مازوت مصرف شده است.
پاک نژاد به راهکار هــای پیش رو بــرای مقابله با 
آلودگی هوا، اشــاره و بــا بیان اینکه یکــی از این 
راهکار ها اســتفاده از فیلتر های در مســیر خروج 
دودکش نیروگاه ها اســت، افزود: در کشــور های 
پیشرفته دنیا از ذغال سنگ استفاده می کنند، اما 
تدابیری اتخاذ می شود تا کمترین آسیب به محیط 

زیست وارد شود.
وی با بیان اینکــه در وزارت نفت باید به ســمت 
کیفی ســازی فرآورده های نفتــی حرکت کنیم، 
خاطرنشان کرد: برای حل مشکل ناترازی دو راهکار 
وجود دارد، در راهکار غیرقیمتــی مانند تعویض 
بخاری های کم بازده، بخــش خصوصی ورود کرده 

و از محل صرفه جویی سوخت ســرمایه گذاری را 
بازپرداخت می کند.

وزیر نفت به راهکار های قیمتی اشاره کرد و با تأکید 
بر اینکه باید وضعیت معیشتی مردم مورد توجه قرار 
گیرد، گفت: در مقطعی تصمیم هایی گرفته شد که 
بهتر بود پیوست اجتماعی و رسانه ای داشته باشد. 
پاک نژاد ادامه داد: باید افزون بر افزایش تولید گاز، 
مصرف نیز مدیریت شود تا بتوانیم به سمت مصرف 
سوخت پاک مانند گاز حرکت کنیم، اما تا زمانی که 
مصرف انرژی در کشــور افسار گسیخته است باید 
برای تأمین انرژی مورد نیاز از یک ســبد سوخت 

استفاده کنیم.
وی افــزود: در قانون برنامه هفتم تکلیف شــده تا 
تولید گاز در پایان این برنامه به روزانه یک میلیارد 
و ۳۸۰ میلیون مترمکعب برسد که برای رسیدن به 
این هدف ۴۵ میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز است.

ضرورت اجرای طرح فشارافزایی پارس 
جنوبی

وزیر نفت با اشــاره به اینکه باید طرح فشارافزایی 
پــارس جنوبی در دســتور کار قرار گیــرد، چون 
اگر این طرح اجرا نشود، ســالانه ۲۵ میلیون متر 
مکعب از ظرفیت تولید گاز از این میدان مشترک 
از بین می رود، گفت: طرح فشارافزایی مدت ها است 
مطرح شده، اما در دولت چهاردهم به این موضوع با 
جدیت ورود کردیم. هفت مرکز فشارافزایی تعریف 
کردیم که برای اجرای هــر مرکز ۲.۵ میلیارد دلار 

سرمایه گذاری نیاز است.
پاک نژاد با بیان اینکه در مجموع حدود ۱۷ میلیارد 
دلار سرمایه گذاری برای اجرای طرح فشارافزایی 
نیاز است، خاطرنشــان کرد: با اجرای این طرح از 
محل افزایش تولید گاز و میعانات گازی تا پایان عمر 
مخزن پارس جنوبی، ۸۰۰ میلیارد دلار درآمد برای 
کشور ایجاد می شــود. وی افزود: تا پایان سال یک 
بســته به ارزش ۶ میلیارد دلار از طرح فشارافزایی 

امضا می شود.
وزیر نفت با اشــاره به افزایش تولید نفت ایران در 
ماه های گذشته، گفت: اکنون هر چقدر نفت تولید 
می شود امکان صادرات آن نیز وجود دارد. امیدواریم 
با حضور رئیس جمهوری جدید آمریکا مشکلی در 
صادرات نفت به وجود نیاید، اما اگر محدودیت های 
بیشتری ایجاد شــود، تدابیری اندیشیده شد تا با 

کمترین آسیب، صادرات نفت را ادامه دهیم.

بخش گاز به ۴۵ میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز دارد

انباشتگی ناترازی انرژی در کشور 

مرکز آمار:
نرخ بیکاری تابستان ۷.۵ درصد شد

گزارش فصلی اقتصاد ایران در تابســتان ۱۴۰۳ 
درحالی از سوی مرکز آمار منتشر شده که نشان 
میدهد؛ در این فصل نرخ بیکاری جمعیت ۱۵ ساله 
و بیشتر ۷.۵ درصد بوده است که نسبت به فصل 
تابستان سال گذشــته ۰.۴ درصد کاهش داشته 
است.  این شاخص در بین مردان ۶.۱ درصد و در 
بین زنان ۱۴.۲ درصد بوده است. همچنین، نرخ 
بیکاری جوانان ۱۸ تا ۳۵ ساله ۱۴.۸ درصد بوده که 
نسبت به فصل تابستان گذشته، ۰.۲ درصد کاهش 
داشته است. این شاخص در نقاط شهری ۱۵.۶ و در 

نقاط روستایی ۱۱.۶ درصد بوده است.
همچنین بر اساس نتایج طرح آمارگیری نیروی کار 
مرکز آمار ایران در فصل تابستان ۱۴۰۳ جمعیت 
فعال ۱۵ ساله و بیشتر کشــور ۲۷.۱ میلیون نفر 
بوده اســت که از این تعداد ۲۵.۱ میلیون نفر آن 
را شــاغان و دو میلیون نفر را بیکاران تشــکیل 
می دهنــد. همچنین، نرخ مشــارکت اقتصادی 
جمعیت ۱۵ ساله و بیش تر نسبت در فصل تابستان 
امسال ۴۱.۷ درصد است. همچنین این شاخص در 
فصل تابستان ۱۴۰۳ در نقاط شهری و روستایی به 
ترتیب ۴۱.۳ و ۴۲.۸ درصد و در بین مردان و زنان 
به ترتیب ۶۸.۸ و ۱۴.۶ درصد بوده است. عاوه بر 
این، سهم شاغان ۱۵ ســاله و بیش تر در بخش 
خدمات ۵۲.۱ درصد در بخش صنعت ۳۳.۳ درصد 

و در بخش کشاورزی ۱۴.۵ درصد بوده است.

تاثیر حذف ارز نیمایی بر قیمت خودرو
نایب رئیس اتحادیه فروشــندگان خودرو تهران، 
ضمن تاکید بر اینکه حذف ارز نیمایی تاثیر چندانی 
بر قیمت بازار خودرو ندارد، معتقد است که این بار 
مانند گذشته افزایش نرخ ارز نتوانسته بر بازار اثر 
متناسب داشته باشد و علت آن هم این است که طی 
دوسال گذشته، خودرو سقف افزایش قیمت را زده و 

در واقع گرانی را پیش خور کرده است.
علی خســروانی در گفت وگو با ایســنا، پیرامون 
موضوع حذف ارز نیمایی اظهار کرد: بصورت کلی، 
حذف ارز نیمایی بــرای خودروهایی که اختاف 
قیمت بسیاری میان قیمت کارخانه ای و بازار آن 
وجود دارد؛  نمی تواند در قیمت بازار چندان موثر 
باشد؛ در حقیقت از بابت حذف ارز نیمایی، ممکن 
است قیمت شــرکت بالا برود، اما در قیمت بازار، 
این اختاف قیمت )و بالا رفتن قیمت شرکتی( در 
خاء قیمتی بین قیمت شرکت و بازار گم می شود.

نایب رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان 
خودرو تهــران، تصریح کرد: ایــن موضوع اما در 
خصــوص خودروهایــی کــه قیمــت کارخانه 
و بازار تقریباً یکســانی دارند )همچون برخی از 
خودروهــای مونتاژی ها( بصــورت موثر قیمت 
کارخانه ای محصــولات را بالا خواهــد برد؛ چرا 
که مستقیماً خودروســازان مونتاژی به واسطه 
CKD کاری، بــه نــرخ ارز اســتناد می کننــد 
 و متناســب با تغییر نــرخ ارز، قیمــت خودرو 

را تغییر می دهند.
وی افزود: اما نکته  بســیار مهم این است که ما 
همیشه این تاثیر را بسیار فاحش و مستقیم و در 
لحظه  داشته ایم؛ بطور مثال ۱۰۰۰ تومان افزایش 
نرخ دلار )حتی در رنج دلار ۵۰-۴۰ هزار تومانی 
نه زمانی که دلار ۴۰۰۰ تومان بوده است( بافاصله 
قیمت خودرو را بالا می بــرد؛ اما در حال حاضر، 
این افزایــش قیمت دلار حــدوداً ۲۲-۲۰ هزار 
تومانی که طی یکی دو هفته اخیر، اتفاق افتاده، 
در واقع )مثل همیشه( در قیمت خودرو اعمال 
نشده است. بطور مثال دیدیم که در خودروهای 
تولید داخل با رنج قیمتی حــدوداً یک میلیارد 
تومان، حدود ۱۰، ۲۰ و بعضاً ۳۰ میلیون تومان 
اختاف قیمت ایجاد شده است؛ به عبارت دیگر 
نرخ ارز تقریبا ۲۵ تا ۳۰ درصد بالا رفته، اما قیمت 
خودرو حدود پنج درصد افزایش داشته است. این 
کارشناس بازار خودرو خاطرنشان کرد: حتی در 
مورد خودروهای داخلــی هم این موضوع بنظر 
بنده، تا حدودی جنبه روانی دارد و مسئله  این 
است که کم و بیش خرید و فروش انجام می شود 
و در حقیقت بازار خودرو، واردات خودرو را کاماً 
پذیرفته و به این نتیجه رسیده که واردات بر بازار 
تاثیرگذار است؛ با توجه به بودجه سال آینده و 
مبلغی که برای واردات تخصیص داده شــده و 
مجلس نیز موافق است، بنظر می رسد که دولت 
ناگریز به اجرایی کردن واردات خودروهای دست 

دوم در سال آینده است.
نایب رئیس اتحادیه فروشــندگان خودرو تهران 
تصریح کرد: جمیع عوامل ســبب شده که دیگر 
تکانش های شــدید و هجوم شدید به سمت بازار 
خودرو را نداشته باشیم. بازار به نسبت، متعادل بوده 
و خرید و فروش صفر نیست؛ اما از انتظار و شرایط 

نرمال بازار هم بسیار کمتر است.
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دولت قصد دارد طرح نهضت ملی مســکن را برای 
۱.۶ میلیون نفــر از متقاضیان واجد شــرایط این 
پروژه به سرانجام برساند و آنطور که معاون وزیر راه 
و شهرسازی اعام کرده ۴۰۰ هزار واحد نیمه تمام 
که با مشکل تسهیات بانکی مواجه است تا شش ماه 

آینده تعیین تکلیف خواهد شد.
به گزارش ایســنا، طی چهار سال گذشته حدود ۶ 
میلیون و ۳۰۰ هزار متقاضی در طرح نهضت ملی 
مســکن ثبت نام کردند. پس از پالایش های انجام 
شــده یک میلیون و ۶۰۰ هزار نفر واجد شــرایط 
شناخته شدند. از این میزان ۸۰۰ هزار نفر منجر به 

انعقاد قرارداد شده است.
دولت سیزدهم پس از پایان کار خود اعام کرد ۲.۶ 
میلیون واحد را به مرحله ساخت رسانده است. اما به 
نظر می رسد عمده این واحدها در مرحله تامین زمین 
متوقف مانده است. نهایتا طبق اعام دولت قبل در 
بخش های واگذاری زمین ۹۹ ساله، جوانی جمعیت، 
ایثارگران، زمین روستایی، مسکن حمایتی، نیروهای 
مسلح، بافت فرسوده، خودمالکی شهری، مسکن 
روستایی و مســکن مهر ۶۳۹ هزار واحد به اتمام 

رسیده است.
در حال حاضر ۴۰۰ هزار واحد به دلیل نداشــتن 
قرارداد بانکی با مشکل کمبود منابع مالی، تورم و 
افزایش هزینه های ساخت مواجه و به همین دلیل 
دچار کندی پیشــرفت یا توقف کامل شده است. 
برخی بانک ها از جمله بانک مسکن، صادرات، صنعت 
و معدن، تجارت و سپه مشارکت نسبی در پرداخت 
وام های ســاخت مسکن داشــته اند. اما آنطور که 
حبیب الله طاهرخانی ـ معاون وزیر راه و شهرسازی 
اعام کرده تاکنون ۱۷ بانک کشور هیچ تسهیاتی 

در طرح نهضت ملی مسکن پرداخت نکرده اند.
طی حدود چهار ســال گذشــته ۹۵۰ هزار فقره 
تسهیات بانکی در بخش های مختلف پروژه نهضت 
ملی مسکن پرداخت شده که ۹۷ هزار فقره مربوط 
به پنج ماه اخیر یعنی در زمان دولت چهاردهم بوده 
است. با این حال میزان تامین منابع با ظرفیت پروژه 

تناسب چندانی ندارد.
برای رسیدگی به وضعیت ساخت و ساز مسکن، دو 
روز قبل اولین جلسه شورای عالی مسکن با حضور 
 ـرییس جمهور تشکیل شد. آنطور  مسعود پزشکیان 
که علی نبیان ـ معاون وزیر راه و شهرسازی اعام 
کرده یکی از مصوبات این جلســه افزایش سقف 
تسهیات نهضت ملی مسکن از ۵۵۰ به ۶۵۰ میلیون 
تومان بوده اســت. از طرف دیگر  با توجه به تاکید 
رییس جمهور بر انجام کارها به شکل کارشناسی، 
قبل از تشکیل جلســه اصلی، شش پیش جلسه 

شورای مسکن با حضور مســئولان و کارشناسان 
مربوطه برگزار شد.

در جلسه شورای عالی مسکن به موضوعاتی همچون 
مســکن محرومین و افزایش ســقف وام ساخت 
پرداخته شد. در آن نشســت پیشنهاد تشکیل ۵ 
کمیته ذیل شــورای عالی مســکن ارایه شد. قرار 
شده تا جلسه ای با حضور همه بانک ها و وزیر راه و 
شهرسازی تشکیل شود تا به وضعیت موجود سر و 

سامان داده شود.
حبیب الله طاهرخانی ـ معاون مسکن و ساختمان 
وزیر راه و شهرســازی در این زمینه گفت: مساله 
بحرانی ما در خصــوص ۴۰۰ هزار نفــر از دل این 
۸۰۰ هزار نفر است که فاقد تسهیات قرارداد بانکی 
هستند. ما این مساله را در شورای عالی مسکن به 
رییس جمهور گزارش دادیم و ایشــان نیز دستور 
تامین مالی را صادر کرد. جای بسی خوشحالی است 
که رییس کل بانک مرکزی نیز قول تامین تسهیات 
داده اند و به زودی جلسه ای با حضور رییس کل بانک 
مرکزی وزیر راه و شهرسازی و تمام بانک های عامل 
تشکیل خواهد شد. اما انتظار وزارت راه و شهرسازی 
این است که در بازه شش ماهه این تعداد متقاضیان 
۴۰۰ هزار نفری نیز به عقد قرارداد تسهیات برسند.

وی افزود: در حال حاضر ســقف تسهیات ۵۵۰ 
میلیون تومان اســت. بنابراین بــرای تکمیل این 
۴۰۰ هزار واحد به حــدود ۲۰۰ همت منابع مالی 
نیاز است. به تدریج باید قراردادها در سیستم بانکی 
منعقد و کارها شروع شود. بسیاری از متقاضیان ۲ 
سال است که آورده ۴۰ میلیون تومان را پرداخت 
کرده اند اما پروژه ها با تاخیر مواجه شــده اســت. 
 قاعدتا انتظاردارند ما به سرعت این موضوع را تعیین 

تکلیف کنیم.
معاون مسکن و ســاختمان وزیر راه و شهرسازی 
درخصوص تاخیر ۵ ماهه تشــکیل اولین جلسه 
شورای عالی مســکن گفت: اولا دولت می بایست 
تحلیل دقیقی از بازار مسکن و تعهدات داده شده به 
مردم با تدقیق اطاعات می داشت، ثانیاً مصوبات ۱۸ 
جلسه گذشته در دولت سیزدهم باید آسیب شناسی 
می شد تا مصوبات به مرحله اجرا رسیده و اختافات 

بین دستگاهی نیز حل و فصل شود.
وی افزود: در این خصوص شــهید رئیسی مباحث 
مربوط به کارشناســی و مدیریتی پروژه ها را اکیداً 
سفارش کرده بود. ثالثاً برای رسیدن به جلسه مهم 
شورای عالی مسکن که زمان آن تنها یک ساعت و 
نیم است، وزارت راه و شهرسازی با تشکیل یک تیم 
فنی ۶ پیش جلسه شورای عالی را برگزار کرده تا به 

جلسه ای پخته تر با کمترین اختاف نظر برسد.

جامعه ۲.۳ میلیون نفری اصناف و بازاریان به دلیل 
توزیع کالاها و خدمات مورد نیــاز مردم، ارتباط 
مستقیمی با آحاد جامعه دارند که با مشکاتی از 
جمله کمبود نقدینگی، نوسان نرخ ارز و ناترازی 
انرژی روبه رو بوده و خواســتار ثبات در شاخص 
های کان اقتصادی هستند، تا کسب و کارهای 

آنان رونق گیرد.
به گزارش ایرنا، اصناف و بازاریان همواره در بستر 
تحولات اقتصــادی و اجتماعی بــوده و جایگاه 
و کارکرد گســترده ای در حوزه هــای مختلف 
داشــته اند؛ این قشــر به عنــوان آخرین حلقه 
اقتصادی، اهمیت ویژه ای در رشد و پویایی اقتصاد 
کشور دارند و به دلیل گستردگی و ارتباط مستقیم 
با آحاد مردم به مثابه قلب اقتصادی جامعه عمل 

می کنند.
در حقیقت واحدهای صنفی حلقه واســط بین 
تولیدکنندگان و واردکنندگان با مصرف کنندگان 
به شــمار می روند که با انتقــال منابع نقدینگی 
از مصرف کننــدگان به تولیدکننــدگان، چرخه 
اقتصاد کشــور را شــکل  می دهند. در سال های 
اخیر به دنبال اثرپذیری اقتصاد کشور از شرایط 
تحریمی بویــژه در حوزه های بانکــی و تجاری، 
 اتحادیه هــا و اصنــاف نیــز از آســیب های آن 

در امان نبوده اند.
آنان می گوینــد، بازاریان در شــرایط تحریمی، 
خواستار کنترل بازار ارز، تسهیل در واردات قطعات 
و مواد اولیــه، تخصیص ارز و رفع ناتــرازی انرژی 
هستند. اتحادیه ها و اصناف چند سالی است که با 
مشکاتی از جمله نوسان قیمت ارز، قطعی برق و 
گاز، مشکات در واردات قطعات و مواد اولیه و سایر 
موارد دست و پنجه نرم می کنند و با نوسان قیمت 

ارز بخشی از سرمایه خود را از دست می دهند.
در روزهایی که دولت چهاردهم به دنبال این است 
تا با اصاح سیاست های غلط ارزی گذشته، جلوی 
توزیع رانت ارزی را بگیرد و اقتصاد را شفاف نماید، 
تا در ادامه این چرخه فشــار کمتــری به فعالان 
اقتصادی وارد شود و در نهایت همه مردم از این 
شفافیت بهره مند شوند، شاهد برگزاری تجمعات 
محدود در برخی صنوف بازار تهــران بودیم که 
فیلم های آنــان در روزهای گذشــته در فضای 
مجازی دست به دست شد. در فیلم های منتشر 
شده آنان از نوسان نرخ ارز بویژه در روزهای اخیر 
گایه و اعتراض داشــتند و نگران آینده کسب و 

کار خود بودند.
آنان معتقد بودند که نقدینگی آنها محدود است 
و با بالا رفتن قیمت ارز، توان آنها برای خرید مواد 

اولیه و یا کالاهای مورد نیاز خود کاهش می یابد. 
آنان نیز در این گزاره که دولت با حذف چند نرخی 
ارز به دنبال حذف رانت ها و شفافیت در معامات 
اســت، تا از این طریق به ثبات اقتصادی در بازار 
کمک کند موافق هســتند؛ اما می گویند در این 
دوره گذار مشکاتی چون کمبود نقدینگی و کالا 
به توزیع کنندگان و تولیدکنندگان فشار مضاعف 
وارد می کند و بهتر است راهکارهای حمایتی نیز 

برای این قشر دیده شود.
احســان ظفری مدیرعامل اتحادیه تعاونی های 
تولیدکنندگان فــرآورده های لبنــی ایران در 
گفت وگو با ایرنا می گوید: نوسان در بازار ارز سبب 
ســردرگمی در اصناف و اتحادیه ها شده اســت 
و نمی دانند که قیمت تمام شــده محصولات به 
چه صورت خواهد بود زیرا هزینه ها نیز مشخص 

نیست.
وی ادامه می دهــد: از آنجا کــه تولیدکنندگان 
نیازمند خرید مواد اولیه هســتند، با بروز نوسان 
های اقتصادی دیگر نمی توانند همان مواد اولیه را 
با همان قیمت قبلی تهیه کنند و همین موضوع 

باعث با تکلیفی آنها می شود.
ظفری با اشاره به مشکات در تامین قطعات و مواد 
اولیه می گوید: همه این موارد به بهای ارز در بازار 
بستگی دارد؛ بسیاری از قطعات باید به روز رسانی 
شود و مواد اولیه برای تهیه محصول هم فراهم شود 
اما نوسان در بازار مشــکاتی را در تخصیص ارز و 
ترخیص مواد اولیه بوجود مــی آورد. وی در این 
رابطه به صادرات برخی محصولات که مواد اولیه 
دیگر صنایع هستند اشــاره کرد و افزود: صادرات 
شیر خشک و کره باعث شــده تا واحدهای تولید 
فراورده های لبنی با کمبود شیر و زیان روبرو شوند.

مدیرعامل اتحادیــه تعاونی های تولیدکنندگان 
فرآورده های لبنی ایران بــا بیان اینکه دامداران 
شیر را ۲۰ درصد بالاتر از قیمت مصوب به فروش 
می رسانند، می گوید: بالا رفتن قیمت شیر خام 
مشکاتی را برای تولیدکنندگان این صنف ایجاد 
کرده است که نه تنها تولیدکنندگان بلکه مصرف 
کنندگان نیز قدرت خرید خود را از دست داده اند.

وی با بیان اینکه برخی بــه بهانه نرخ دلار قیمت 
اقام را افزایش می دهند، اظهار داشت: این رویه 
منجر به کاهش قدرت خرید مردم و در نهایت کُند 
شدن چرخ تولید می شود. ظفری بر این باور است 
که دولت باید با حمایت از واحدهای صنفی، ثبات 
در بازار ارز و اصاح قوانین به آرامش بازار کمک 
کند هر چند که در این زمینه اقداماتی نیز صورت 

گرفته است.

بلاتکلیفی تولیدکنندگان در تامین مواد اولیه۴۰۰ هزار واحد نهضت مسکن فاقد تسهیلات 

گروه اقتصاد ایران وجهان
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نماینده مجلس گفــت: طرح نشــان دار کردن 
مالیات ها، امکان مشــارکت مردم در پیشــبرد 
طرح های عمرانی کشور را فراهم و موجب تحقق 

عدالت مالیاتی خواهد شد.
مالیات به عنوان بزرگترین منبع درآمدی دولت ها 
در کشــورهای مختلف مطرح اســت. این منبع 
درآمدی نسبت به درآمدهای مالیاتی بسیار مطمئن 
اســت. زیرا تحت تأثیر عواملی همچون تحریم، 
نوسانات ارز و... قرار ندارد. این وظیفه دولت است 
که به اخذ مالیات حقه از همــگان بپردازد و آن را 
به نمایندگی از مردم در پروژه های عام المنفعه به 
کار بیندازد. طی سال های اخیر اقدامات خوبی در 
کشور در ارتباط با اصلاح نظام مالیاتی کشور به اجرا 

گذاشته شد.
درآمدهــای مالیاتی دولت طی ســال های اخیر 
رشد خوبی داشــت و دولت توانســت به وصول 
درآمدهای مالیاتی اش بیشتر از قبل مبادرت کند. 
البته این روند هنوز ادامه دارد و باید مالیات ستانی 
حقه از همگان در دســتور کار باشــد. به موازات 
افزایش درآمدهای مالیاتی دولت، ســازمان امور 
مالیاتی طرح مشارکت دادن مردم در تعیین محل 
مصرف مالیات ها را به اجرا گذاشت. به نحوی که 
مالیات دهندگان می توانند محل هزینه کرد مالیات 

پرداختی  آنها را مشخص کنند.
 فتح اله نماینده مجلس  با اشاره به این موضوع که 
اطلاع مردم از محل مصــرف مالیات ها اثرگذاری 
بالایی در افزایش انگیزه آنان برای پرداخت مالیات 
دارد، تصریح کرد: وقتی مردم بدانند مالیات ها کجا 
صرف می شــود، همکاری لازم را در امور مالیاتی 
خواهند داشــت و به پرداخت مالیات با رغبت و 

رضایت بیشتری اقدام می کنند.
وی ادامه داد: سازمان امور مالیاتی طی سال جاری 
طرحی را به اجرا گذاشــت و این امــکان را برای 
مودیان فراهــم کرد که محل مصــرف ۱ درصد 
از مالیــات پرداختی آنها را مشــخص کنند. این 
اقدامات بسیار مثبت ارزیابی می شود و به افزایش 
ارتباط گیری مالیات دهندگان با روندهای مالیاتی 

کشور می انجامد.
این نماینده مجلس خاطرنشان کرد: وقتی مودیان 
مالیات شان را به فلان پروژه اختصاص می دهند، 
می توانند بر روند پیشــرفت آن پروژه هم نظارت 

کنند. اگر پروژه پیشــرفت نداشته باشــد، آن را 
پیگیری می کنند. طرح نشان دار کردن مالیات ها، در 
نهایت امکان مشارکت مردم در پیشبرد طرح های 
عمرانی کشــور را فراهم می کند و موجب تحقق 

عدالت مالیاتی خواهد شد.
توســلی با بیان اینکــه هر چقــدر بتوانیم محل 
هزینه کرد مالیات ها را بیشــتر برای مردم روشن 
کنیم، همراهی آنان با روندهای مالیات ســتانی 
در کشور بیشتر می شــود گفت:طرح هایی مانند 
مشــارکت دادن مردم در تعییــن محل مصرف 
مالیات ها باید گسترش پیدا کند و بیش از پیش به 

اجرا گذاشته شود.
وی ادامه داد: در شرایطی که در ابتدای راه اصلاح 
نظام مالیاتی کشور هستیم و می خواهیم درآمدهای 
مالیاتی دولت را وصول کنیم، باید به فکر راه هایی 
برای برقراری ارتباط با مودیان و مشــارکت دادن 

مردم در تعیین محل مصرف مالیات ها باشیم.
این نماینده مجلس خاطرنشــان کرد: شفافیت 
مهم ترین عاملی اســت که می تواند مــردم را به 
مشارکت در روندهای مالیاتی کشور تشویق کند. 
مشخص کردن محل هزینه کرد مالیات ها در این 
بخش اهمیت بالایی دارد و باید بیش از پیش در 
دستور کار باشد. هر چقدر مردم بیشتر در جریان 
امور باشند، انگیزه بیشتری برای پرداخت مالیات 

خواهند داشت.
وی  با بیان اینکه وصول درآمدهای مالیاتی دولت 
می تواند بستری برای افزایش تأمین مالی پروژه های 
عمرانی کشور باشد گفت: از آنجائیکه در این بخش 
نیازمندی زیادی داریم، جذب سرمایه به این حوزه 
اولویت و اهمیت زیادی دارد. باید تمام تلاش خود 
را به کار بگیریم که روندهای مالیات ستانی در کشور 

بیشتر بر اساس سیاست های تشویقی باشد.
توســلی در پایان گفــت: گفت: اجــرای طرح 
مشــارکت دادن مردم در تعییــن محل مصرف 
مالیات ها انعــکاس خوبی در کشــور داشــت. 
اختصاص  ۶.۷همت به بیش از ۲ هــزار پروژه از 
محل اجرای این پروژه و این کــه منابع درآمدی 
مالیاتی به پروژه های مختلف در حوزه های آموزش 
و پرورش، آموزش عالی، بهداشت و درمان، حمل و 
 نقل، فرهنگ و هنر، امنیت و... سوق یافته است، 

مثبت ارزیابی می شود.

رئیس کمیسیون خدمات فنی مهندسی و احداث اتاق بازرگانی ایران 
گفت: ایرانی ها از ترک ها ساختمان سازها و راهسازهای بهتری هستند 
اما ترک ها در ســال ۲۰۲۲ میلادی ۶۰ میلیــارد دلار خدمات فنی و 
مهندسی صادر کردند در حالی که صدور این خدمات در ایران تقریبا 

تعطیل است.
علی نقوی، رئیس کمیسیون خدمات فنی مهندســی و احداث اتاق 
بازرگانی ایران در گفت وگو با ایلنا در تشــریح آخرین وضعیت صدور 
خدمات فنی و مهندسی کشــور گفت: در  ایران ظرفیت بسیار خوبی 
در صدور خدمات فنی و مهندســی وجود دارد اما صــادرات به هیچ 
وجه با این ظرفیت متناسب نیست و ارزش کل صادرات خدمات فنی 
و مهندسی در کشور ما شــاید به یک میلیارد دلار در سال هم نرسد 
در حالی کــه می توان این رقــم را به راحتی و تنها در طول دو ســال 
به ۱۵ میلیارد دلار افزایش داد؛ شــرکت های ایرانی از شــرکت های 
ترکیه ای ساختمان سازها و راهسازهای بهتری هستند و شرکت های 
توانمندی در زمینه احداث خطوط انتقــال نیرو، خطوط انتقال آب و 
تصفیه خانه های آب در ایران فعال هستند با این حال ترک ها در سال 
۲۰۲۲، ۶۰ میلیارد دلار صادرات خدمات فنی و مهندســی داشتند 
 و پس از چین از بیشــترین میــزان صدور خدمات فنی و مهندســی 

برخوردار شدند. 
وی افزود: صدور خدمات فنی مهندسی در ایران تقریبا تعطیل است و 
همین صادرات جزئی هم که انجام می شود توسط شرکت هایی صورت 
می گیرد که خودجوش به این امر اقدام می کنند و شرکت های ایرانی در 
صدور این خدمات از هیچ حمایت سازمان یافته ای برخوردار نیستند، 
این شرکت  ها بیشتر در کشورهای آسیای میانه و شرق افریقا به طور 

مثال تاجیکستان و ازبکستان فعالیت می کنند با این حال به دنبال این 
هستیم که ساختاری ذیل ریاســت جمهوری برای حمایت از صدور 

خدمات فنی و مهندسی شکل بگیرد. 
نقوی خاطرنشان کرد: بزرگ ترین مشــکل ما در صدور خدمات فنی 
و مهندســی ضمانت نامه های بانکی اســت، صندوق هــای ضمانت 
صادرات کشــورها به صورت موردی با هم تفاهماتی می کنند و ایران 
هم با عمان تفاهمــات این چنینــی دارد و از محل پولــی که ایران 
در عراق دارد قبول می کننــد که برخی پروژه ها بــه صورت موردی 
ضمانت شــود اما به صورت استاندارد شــرکت های ایرانی در بیش از 
 ۹۰درصد کشــورهایی که می توانند با آنها کار کننــد امکان دریافت 

ضمانت نامه را ندارند.
رئیس کمیسیون خدمات فنی مهندسی اتاق ایران تصریح کرد: بین 
صادرات خدمات فنی و مهندســی و صادرات کالا تفاوت های اساسی 
وجود دارد، صادرات کالا در یک زمان مشــخص صــورت می گیرد و 
معامله انجام می شود اما صادرات خدمات فنی مهندسی امری زمان بر 
است و اجرای یک پروژه ممکن است تا پنج سال طول بکشد. در نتیجه 
بی ثباتی های سیاسی می تواند به میزان زیادی بر روند صدور خدمات 
تاثیر بگذارد و اگر ارتباط ایران با کشور مقصد دچار تنش شود، این تنش 
بلافاصله بر روند پروژه تاثیر می گذارد بنابراین در صدور خدمات فنی 
و مهندسی ثبات در روابط کشورهای مبدا و مقصد اهمیت دوچندانی 
دارد در نتیجه لازم اســت برای تقویت صدور ایــن خدمات در روابط 
خارجی به ثبات برسیم. وی خاطرنشان کرد: حل موضوع اف ای تی اف 
بسیاری از مســائل مربوط به صدور خدمات فنی و مهندسی را حل و 

ارتباطات ما را با خارج استاندارد می کند.

نقوی در ادامه به سهامداری ایران در بانک توسعه اسلامی اشاره کرد 
و گفت: کشور ما یکی از بزرگ ترین ســهامداران این بانک است و این 
یک روزنه امید به شمار می آید، بانک توســعه اسلامی در بسیاری از 
کشورهای عضو، پروژه تعریف می کند بنابراین در تلاش هستیم از مدیر 

بانک دعوت کنیم به ایران بیاید. 
وی از برگزاری نخستین رویداد بین المللی صدور خدمات فنی مهندسی 
کشور در اردیبهشــت ســال آینده در تهران خبر داد و اظهار کرد: در 
همین رویداد بنا داریم بانک توســعه اسلامی را دعوت و بررسی کنیم 
شــرکت های ایرانی با چه شــرایطی می توانند از پروژه هایی که بانک 

یادشده تعریف می کند بهره ببرند. 
رئیس کمیسیون خدمات فنی مهندســی اتاق ایران در پاسخ به این 
پرسش که چرا صدور خدمات فنی مهندسی با کشورهایی که روابط 
سیاسی حسنه ای با ایران داشــته اند پیش نرفته است، بیان کرد: در 
روسیه بازاری نداریم و با توجه به شرایط خاصی که روسیه دارد ترجیح 
می دهد پروژه هایش را شرکت های داخلی اجرا کنند ضمن اینکه تنها 
ثبات روابط کافی نیســت بلکه صدور خدمات فنی و مهندسی باید به 
کشــورهایی صورت بگیرد که از بودجه کافی برای تامین اعتبار این 

خدمات برخوردار باشند به طور مثال افغانستان چنین توانی ندارد.
وی اضافه کرد: هیچ گاه به سوریه صدور خدمات نداشته ایم و در میان 
کشورهای حوزه خلیج فارس هم در عمان چنانچه اشاره کردم می توان 
کارهایی انجام داد هر چند پروژه های این کشــور هم EPCF شده و 
کشورهایی مانند امارات و قطر که پروژه های بزرگی دارند به دلیل نفوذ 
بسیار زیاد کشورهای اروپایی و امریکایی امکان همکاری با شرکت های 

ایرانی را ندارند.

گروهــی از پژوهشــگران نقطه ضعــف 
باکتری های مقاوم به آنتی بیوتیک را کشف 
کردند تا از آن، برای سرکوب ایجاد مقاومت 
آنتی بیوتیکی بدون دارو یا مواد شــیمیایی 
مضر استفاده کنند. به گزارش ایرنا، وبگاه لایو 
ساینِس در گزارشــی آورده است: استفاده از 
روش های جدید برای کنترل عفونت به شدت 
لازم اســت؛ زیرا انتظار می رود باکتری های 
مقاوم به آنتی بیوتیک تا سال ۲۰۵۰ میلادی 

سالانه جان ۲ میلیون نفر را بگیرند.
مقاومــت آنتی بیوتیکــی یــا مقاومــت به 
آنتی بیوتیــک )مقاومــت باکتری هــا بــه 
پادزیست ها(، یعنی میکروب های بیماری زا 
که بــرای مبارزه بــا آن هــا از آنتی بیوتیک 
استفاده می شود، با جهش ژنی )موتاسیون( 
در برابر ایــن داروها مقاومت پیــدا کنند و 
نسل های جدیدی به وجود بیایند که نتوان 

با آن ها مبارزه کرد.
پژوهشگران آمریکایی و اسپانیایی به تازگی 
کشف کرده اند که حداقل برخی از باکتری ها 
بهای گزافی برای مقاومت خود می پردازند؛ 
بهایی که احتمالاً قادر خواهیم بود از آن برای 
مبارزه با عفونت استفاده کنیم. گورول سوئل 
)Gürol Süel(، زیست شــناس مولکولی 

از دانشگاه کالیفرنیا ســن دیه گو در آمریکا و 
از اعضای گروه پژوهشــی گفت: نقطه ضعف 
باکتری های مقاوم به آنتی بیوتیک را کشف 
کردیم و می توانیم از آن برای سرکوب ایجاد 
مقاومــت آنتی بیوتیکی بــدون دارو یا مواد 

شیمیایی مضر استفاده کنیم.
وی توضیح داد: گمــان می کردیم مقاومت 
آنتی بیوتیکــی تأثیر زیــادی در زنده ماندن 
باکتری هــا دارد؛ اما متوجه شــدیم توانایی 
کنار آمدن با محدودیــت منیزیم در محیط 

باکتری ها برای تکثیر آن ها مهم تر است.
پژوهشــگران دریافتند ممکن است حذف 
منیزیم از محیط، با توانایی رشــد باکتری ها 
مقابله کند. ســویه های جهش نیافته نقص 
یکسانی ندارند، به همین دلیل کاهش ماده 
مغذی کلیدی نباید بر باکتری های لازم برای 

یک میکروبیوم سالم تأثیر منفی بگذارد.
فلزات باردار مانند یون های منیزیم، ریبوزوم ها 
)از اندامک های اساسی سلول ها که پروتئین 
را ســنتز می کنند( را تثبیت می کنند. یون ها 
همچنین نقش مهمی در استفاده از ایِ تی پی 
)آدنوزین تری فســفات( دارند. آدنوزین تری 
فسفات حامل اصلی انرژی است که برای تمام 

فعالیت های سلولی از آن استفاده می شود.

مدیرعامل ســازمان مرکزی تعاون روستایی گفت: 
برنامه ریزی شــده اســت تا ۳ هزار فروشــگاه برای 
 عرضه تخصصی محصولات کشــاورزی در کشــور 

راه اندازی شود.
محمدرضا طلایی به همراه دیگر مســئولان ارشــد 
وزارت جهاد کشاورزی در بازدید از پایانه محصولات 
کشــاورزی و پروتئینی امین آباد شهرری، با اشاره به 
ظرفیت های گسترده تعاون روستایی در سراسر کشور 
گفت: این ظرفیت ها باید در راســتای سیاست های 

وزارت جهاد کشاورزی مورد استفاده قرار گیرد.
وی با اشاره به ظرفیت های گسترده تعاون روستایی 
در سراسر کشور گفت: این ظرفیت ها باید در راستای 
سیاست های وزارت جهاد کشــاورزی مورد استفاده 
قرار گیرد. مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی 
به تاکید وزیر جهاد کشــاورزی بر ایجاد روستا بازار و 
فروشگاه های زنجیره ای تعاون روستایی اشاره کرد و 
افزود: برنامه ریزی شده تا پایان دولت، ۳ هزار فروشگاه 

در سراسر کشور راه اندازی شود.
وی با بیان این کــه تاکنون حدود ۷۰۰ فروشــگاه 
راه اندازی شده و قرار اســت در دهه مبارک فجر ۴۰ 
فروشگاه دیگر نیز افتتاح شود، اظهار امیدواری کرد؛ 
تا پایان ۲۲ بهمن، تا ۸۱۰ فروشگاه با سیستم یکپارچه 
راه اندازی و نســبت به عرضــه تخصصی محصولات 

کشــاورزی اقدام کنند. طلایی درباره امکانات پایانه 
امین آباد بیان کرد: دو انبار بزرگ در امین آباد وجود 
دارد که یکی از انبار ها با توجه به منویات وزیر جهاد 
کشاورزی، به صورت غرفه بندی در اختیار اتحادیه ها 
قرار می گیرد تا محصولات کشــاورزان با نازل ترین 
قیمت عرضه شــود. انبار دوم نیز به عنوان نمایشگاه 
دائمی کشــاورزی برای معرفی ماشین آلات، سموم، 
خوراک و ســایر نیاز های کشــاورزی تخصیص داده 
خواهد شد که امیدواریم این نمایشگاه تا پایان سال 

راه اندازی شود.
وی تأکید کــرد: همکاری و همدلی بین تشــکل ها 
می تواند بســیاری از مشــکلات بخش کشــاورزی، 
به ویژه در حوزه پس از تولید را حل کند. مشاور وزیر 
جهادکشاورزی و سرپرست دفتر حوزه وزارتی در این 
بازدید تأکید کرد که برای تحول در بخش کشاورزی 
کشــور، حضور فعال اتحادیه هــا، تعاونی ها و بخش 

خصوصی ضروری است.
بهرنــگ نجاتی با بیــان این کــه حضــور نهاد ها و 
تشکل های غیردولتی نقش کلیدی در تقویت و توسعه 
پایدار کشــاورزی ایفا می کند، افزود: در این راســتا 
وزارت جهاد کشــاورزی به ظرفیت های مشارکتی و 
غیردولتی برای عبور از چالش های موجود در بخش 

کشاورزی توجه ویژه ای دارد.

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری گفت: برای اینکه 
کشور به توسعه همه جانبه دســت یابد، ضروری 
است زمینه حضور سرمایه گذاران در حوزه حمل و 

نقل هوایی فراهم شود.
نشست کارگروه حمل ونقل هوایی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در ســازمان هواپیمایی کشــوری 
برگزار و در این نشست بر استفاده از ظرفیت بخش 
خصوصی در ســرمایه گذاری حوزه صنعت هوایی 
تاکید شــد. کارگروه حمل ونقــل هوایی مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام با حضور مهدی هاشمی 
رئیس کمیســیون امور زیربنایی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، حســین پورفرزانه رئیس سازمان 
هواپیمایی کشــوری و اعضای کارگــروه مذکور 

تشکیل شد.
در این نشســت در راســتای نظارت بــر اجرای 
سیاست های کلی حمل و نقل هوایی کشور براساس 
شاخص های بین المللی، جایگاه ایران در منطقه و 

جهان مورد بررسی قرار گرفت.
همچنین، از ســوی کارگروه حمــل ونقل هوایی 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام، راهکار هایی به 
منظور اصلاح نظام حکمرانــی صنعت هوانوردی 
و کاهش تصدی دولت در این بخش مطرح شــد. 
حســین پورفرزانه رئیــس ســازمان هواپیمایی 

کشــوری با تاکید بر تغییــر نــوع حکمرانی در 
صنعت هوانــوردی کشــور، اظهارداشــت: برای 
اینکه کشــور به توســعه همه جانبه دست یابد، 
ضروری اســت زمینه حضور ســرمایه گذاران در 
 حوزه حمل و نقل هوایی در نقاط مختلف کشــور

 فراهم شود.
در ادامه سید مهدی هاشمی رئیس کمیسیون امور 
زیربنایی مجمع تشخیص مصلحت نظام بر اهمیت 
صنعت حمل ونقل هوایی کشور تاکید کرد و افزود: 
صنعت حمل و نقل هوایی از سهم اندکی در میان 
سایر شقوق حمل و نقل برخوردار است، اما ضرورت 

و اهمیت این صنعت متفاوت از سهم آن است.
وی افزود: صنعت حمل و نقل هوایی کشوری نماد 
توانمندی و توانایی کشور به شمار می رود بنابراین 
ضروری است برای رضایتمندی و افزایش توانمندی 
و بهبود این بخش تلاش کرده و در این راستا آماده 
حمایت و همــکاری از پیشــنهادات و برنامه های 

توسعه ای این صنعت هستیم.
هاشمی ضمن تاکید بر اهمیت تصمیم سازی برای 
صنعت هوانوردی عنوان کرد: اعضای کارگروه حمل 
و نقل هوایی، برای اخذ تصمیمات اساسی و بهبود 
این بخش پیشنهادات کارشناســی و برنامه های 

مدون را ارائه دهند.

مدیرعامل هواپیمایی جمهوری اسلامی 
ایران گفــت: در دوره جدیــد به دنبال 
تعامل با شــرکای حرفــه ای خودمان 
هستیم تا نسبت به نوسازی ناوگان اقدام 

کنیم.
کاپیتان حســین خانلــری، مدیرعامل 
هواپیمایــی جمهوری اســلامی ایران 
همــا در مراســم معارفه خــود گفت: 
خدا را شــاکرم کــه توفیــق خدمت و 
ســکانداری بخشــی از نــاوگان ملی 
 کشــور را بــر عهــده اینجانــب قرار

 داده است.  
از حســن اعتمــاد وزیر محتــرم راه و 
شهرســازی و رئیس جمهــور محترم 
تشکر می کنم و خدا قوت و دست مریزاد 
به آقــای فرزادی پور می گویــم که در 
 شرایط سخت مســئولیت مدیریت هما 

را بر عهده داشتند.
 مدیرعامــل همــا در بخــش دیگری 
از ســخنان گفــت: لوگوی همــا مایه 
غــرور و افتخار اســت و هرجــای دنیا 
کــه هواپیما های هما به فــرودگاه وارد 
می شــود برای ایرانیان مایه فخر و عزت 

اســت. وی افزود: مقام عالی وزارت راه 
وشهرســازی  دغدغه معیشت و منزلت 
و امور رفاهی پرســنل همــا را دارند و 
 این موضوع جــزو اولویت های اینجانب 

نیز هست.
مدیرعامــل همــا اظهــار داشــت: ما 
در مدیریــت خــود به جــای نگاه های 
گذشــته نگر و آینده نگــر بــه دنبــال 
رویکــردی تعاملی هســتیم و تعامل با 
ســازمان های مرتبط با هوانوردی اعم 
از سازمان هواپیمایی کشوری، شرکت 
فرودگاه ها و ناوبری هوایی، انجمن های 
هوانوردی، وزارت امــور خارجه، بانک 
مرکزی، صندوق توســعه ملی، مجلس 
شورای اسلامی، اســتانداران و مدیران 
بخش های مختلف را باید افزایش دهیم.

وی افــزود: ما در دوره جدیــد به دنبال 
تعامل با شــرکای حرفــه ای خودمان 
هستیم تا نســبت به نوســازی ناوگان 
و افزایــش ظرفیــت پــروازی اقــدام 
کنیــم. همــه بایــد وفــاق، همدلی و 
 صداقــت در گفتار و عمل را ســر لوحه 

کار خویش قرار دهند. 

بنابر گفته مسئولان، سامانه 
پیامکی ۳۰۰۰۵۱۲۱ برای 
دریافت گزارش های مردمی 
راه انــدازی شــده و مردم 
می تواننــد مراکز غیرمجاز 

استخراج رمزارز را گزارش کنند.
ناترازی انــرژی به وضعیتی اشــاره دارد که در آن 
تولید انرژی به اندازه کافی پاســخگو تأمین نیاز ها 
نباشد ناترازی که اکنون به یکی از چالش هایی مهم 
کشور تبدیل شده و عوامل متعددی هم در تشدید 
این موضوع نقش آفرینــی می کنند و از این طریق 

پایداری شبکه های انرژی کشور تهدید می شود.
در شرایطی که شــاهد اعمال محدودیت هایی در 
حوزه برق مشترکان خانگی و تجاری و... هستیم که 
برای آن هم دلایل متعددی مطرح می شود، اما در 
این بین برخی هم با سوءاستفاده بواسطه ماینر های 

غیر مجاز شــرایط میزان مصرف انرژی را افزایش 
می دهند و علاوه بر اعمال فشار بر شبکه های برق 

پایداری آن را هم تهدید می کنند. 
ماینر های غیــر مجاز که معاون انتقــال و تجارت 
خارجی توانیر و مجری طرح مقابله با اســتخراج 
غیرمجاز رمزارز محمد اله داد به تازگی با اشــاره به 
امحای تدریجی بیش از ۲۰۰ هزار دســتگاه ماینر 
غیرمجاز در انبار ســازمان اموال تملیکی، متوسط 
مصرف برق هر دستگاه ماینر را ۳ کیلووات ذکر کرد 
و در ادامه افزود: هر دستگاه ماینر ۳.۵ کیلوواتی در 
هر ساعت حدود یک لیتر گازوئیل یا یک مترمکعب 
گاز مصرف می کند و مصــرف گازوئیل یک مزرعه 
رمزارز با ۱۰ دســتگاه ماینر ۳.۵ کیلوواتی در هر 
شبانه روز معادل ۲۵۰ لیتر سوخت قاچاق است و 
ما همچنان جرم انگاری این موضوع را تحت عنوان 

قاچاق برق پیگیری می کنیم.
در ادامه هم ســفید مو مجری نظارت و ساماندهی 
استخراج رمز دارایی شــرکت توانیر در گفت و گو با 

باشــگاه خبرنگاران جوان گفت: از ابتدای سال تا 
پایان آذرماه تعداد ۹۶۵۰ دستگاه ماینر غیرمجاز 
شناسایی و توقیف شده است. این مقام مسئول در 
ادامه در پاسخ به این پرسش که چقدر از مصرف برق 
به این ماینر ها برمی گردد؟ بیان کرد: توان مصرفی 
دســتگاه های ماینر غیرمجاز جمع آوری شده ۳۰ 
مگاوات برآورد می شود که به صورت ۲۴ ساعته به 

شبکه برق کشور متصل بوده اند.
مجری نظارت و ساماندهی اســتخراج رمز دارایی 
شرکت توانیر اظهار کرد: در کل آمار رسمی از میزان 
ماینر های غیرمجاز وجود ندارد ولی از زمانی که نرخ 
بیت کوین افزایش یافت روند استفاده غیرقانونی از 
ماینر ها نیز افزایش پیدا کرده است. افزایش استفاده 
از ماینر های غیرمجاز که معــاون انتقال و تجارت 
خارجی توانیر و مجری طرح مقابله با اســتخراج 
غیرمجاز رمزارز در خصوص آسیب  های آن اظهار 
کرد: مشکلات گسترش این پدیده علاوه بر آسیب به 
تجهیزات شبکه و بروز خاموشی افت ولتاژ می تواند 

منجر به کاهش عمر لوازم برقی مشترکان هم شود.
بنابر اعلام مســئولان، یک ماینر ۳ کیلوواتی در ماه 
۲۱۶۰ کیلووات ساعت برق مصرف می کند نرخ برق 
تعرفه استخراج رمز ارز قانونی در حال حاضر ۳۲۹۳۵ 
ریال به ازای هر کیلووات ساعت است، بنایراین هزینه 
برق یک ماینر در ماه ۷۱ میلیون و ۱۳۹ هزار و ۶۰۰ 
ریال خواهد شــد. در صورتی که یــک ماینر از برق 
غیرمجاز استفاده کند به همان میزان برق قاچاق شده 

حداقل بیش از ۷۱ میلیون ریال است.
ماینر های غیر مجــاز که شناســایی و برخورد با 
متولیان آن می تواند در کمک بــه حفظ پایداری 
شبکه برق موثر واقع شود در همین راستا گزارشات 
مردمی می توانــد یکی از بازو هــای کمکی ارکان 
مربوطه باشد؛ در این راستا سفید مو در پاسخ در این 
رابطه که چگونه مردم می توانند گزارش تخلف در 
حوزه ماینر های غیرمجار داشته باشند؟ اظهار کرد: 
سامانه پیامکی ۳۰۰۰۵۱۲۱ برای دریافت گزارشات 
مردمی راه اندازی شده است. در این سامانه اطلاعات 

عاملات شناسایی کاملا محرمانه تلقی شده است.
در نهایت گفتنی اســت، ســقف پرداخت پاداش 
شناســایی ماینر غیر مجاز ۵۰ میلیون تومان شده 
اســت. به عبارت ســاده تر به ازای کشف هر ماینر 
غیرمجــاز یک میلیــون تومان پــاداش پرداخت 

می شود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

استفاده غیرقانونی از ماینر ها افزایش پیدا کرده است

مقابله با استخراج غیرمجاز رمزارز

کشف نقطه ضعف باکتری های مقاوم به آنتی بیوتیکصدور خدمات فنی و مهندسی در ایران تعطیل است

افزایش ظرفیت پروازی در آینده نزدیکاستفاده از ظرفیت سرمایه گذاران در نوسازی ناوگان هواییراه اندازی فروشگاه های تخصصی محصولات کشاورزی

برقراری عدالت مالیاتی همزمان با طرح نشان دار کردن
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رئیس مرکز راهبری ستادهای توســعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی 
ریاست جمهوری بر نقش تسهیل گری، ایجاد تعامل، هم افزایی و هماهنگی 

در بخش های مختلف زیست بوم فناوری تأکید کرد.
به گزارش ایرنا از معاونــت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری، نشست ارائه برنامه ها و هم اندیشی ســتادهای توسعه اقتصاد 
دانش بنیان با حضور عبدالحســن بهرامی رئیس مرکز راهبری ستادهای 

توسعه اقتصاد دانش بنیان برگزار شد.
دبیران ستادهای توسعه فناوری هوش مصنوعی و رباتیک، لیزر و کوانتوم، 

گیاهان دارویی، توســعه اقتصاد دانش بنیان ماشین سازی، توسعه اقتصاد 
دانش بنیان غذا و کشاورزی، توسعه اقتصاد دانش بنیان آب، انرژی و محیط 
زیست حضور داشتند و به تبیین و تشــریح برنامه ها و راهبردهای ستاد 

پرداختند.
عبدالحســن بهرامی پس از اســتماع گزارش ها و برنامه های ســتادهای 
توسعه فناوری و توسعه اقتصاد دانش بنیان بخشــی، به نقش ستادها در 
ایجاد هماهنگی و هم افزایی در ستادها اشــاره کرد و گفت: مهم است که 
ستادها، ظرفیت سازی کرده و حل چالش هایی مانند پیوند صنایع، دولت 

و  بخش دانشگاهی را توسط شرکت های دانش بنیان به عنوان دارندگان راه 
حل چالش ها مورد توجه قرار دهند. ستادها و برنامه های ملی، باید اولویت 
برنامه ها را ایجاد هم افزایی تسهیل گری و هماهنگی بین بخش های مختلف 
زنجیره زیست بوم آن حوزه قرار دهند.وی افزود: باید در برنامه های ستادها، 
باید به طور ویژه به موضوع حل این چالش ها به صورت موردی و عمقی نگاه 
شود. این که چقدر در موضوعات اولویت دار، اشتغال ایجاد شود، از ارزبری 
جلوگیری کنیم و اجرای این پروژه ها تا چه اندازه توانسته یارانه آن بخش 

را مدیریت کند، اهمیت دارد.

نقشآفرینیستادهایمعاونتعلمیدرپیوندمیانزنجیرههایاقتصاددانشبنیان

فناوری و 
اطلاعات

پژوهش باید مقدمه هر اقدام و فعالیت علمی باشد
رئیس دانشگاه صنعتی امیرکبیر با اشاره به اهمیت پژوهش های کاربردی گفت: باید در هر زمینه، 
اقدام و فعالیتی قبل از اینکه وارد عمل شویم، پژوهش کنیم. زیرا در این شرایط با موفقیت های 
بیشتر و بهتری مواجه خواهیم شد. به گزارش ایرنا از دانشگاه صنعتی امیرکبیر، علیرضا رهایی در 
مراسم تقدیر از پژوهشگران برگزیده این دانشگاه، اظهار داشت: امسال در هفته پژوهش نامگذاری 
هایی در معاونت پژوهشی وزارت علوم صورت گرفت همه مراکز علمی و آموزشی کشور برای این 

منظور بسیج شدند. زیرا اهمیت پژوهش های کاربردی بیشتر مطرح است.
رئیس دانشگاه صنعتی امیرکبیر در ادامه به دستاوردهای این دانشگاه پرداخت و خاطر 
نشان کرد: در حال حاضر ۸ مجله علمی در دانشگاه صنعتی امیرکبیر چاپ می شود، اخیرا 

نیز سه مجله این دانشگاه در اسکوپوس پذیرفته شد و روند نمایه علمی را طی می کنند.
رئیس دانشگاه صنعتی امیرکبیر به همکاری با نهادهای مختلف اشاره کرد و گفت: با توجه 
به مشکلاتی که در بحث قاچاق کالا مطرح بود محققان دانشگاه صنعتی امیرکبیر توانستند 
دستگاه اسکنری را طراحی و تولید کنند که می تواند با عبور از کنار کامیون ها و سایر وسایل 
نقلیه، تمام وسایل داخل این وسیله را اسکن کند. در حال حاضر این محصول را به گمرک 
عرضه کردیم. رهایی خاطر نشان کرد: در بخش های مرتبط با دریا نیز با سازمان صنایع 
دریایی، نیروی دریایی و سازمان بنادر دریایی فعالیت های مختلفی را شروع کردیم. موافقت 
نامه هزار میلیارد تومانی نیز در این زمینه منعقد کردیم و پژوهشکده های مرتبط با آن 
نیز فعال شدند. در زمینه هوش مصنوعی که به صورت تدریجی سفارش پروژه صورت می 
گیرد. همچنین در زمینه های مرتبط با انرژی نیز با مراکز مختلف فعالیت های مشترک 
برقرار کردیم. ضمن اینکه مجوز مجله علمی و پژوهشی نفت صادر شد و اولین شماره آن 

به زودی چاپ خواهد شد.
وی تاکید کرد: بر اساس اولویتی که امسال وزارت علوم و مجموعه آموزش عالی تشخیص 
داد، در شش زمینه راهبردی شامل فناوری های ساخت افزایشی، ارتعاشات، مهندسی 
عصبی و شناختی، فتونیک، بیوفتونیک، علوم و فناوری های فتونیک از محل استعدادهای 

درخشان دانشجو انتخاب می شود و این دوره ها از سال جاری ارائه خواهند شد.
رئیس دانشگاه صنعتی امیرکبیر اظهار کرد: وزارت علوم در گذشته فعالیت موثر و مفیدی 
برای دانشگاه ها انجام می داد؛ آنهم برقراری پل ارتباطی با وزارت خانه های مختلف بود. 
جایگاه وزارت علوم در هیات دولت به گونه ای است که می تواند کمک کند هم مشکلات 
صنعتی بهتر به آموزش عالی منتقل شود و هم ارتباط بین این دو بخش شکل بگیرد. اگر 
این نقش وزارت علوم پررنگ تر شود اساتید با تجربه و جوان علاقه مند برای فعالیت در طرح 
های کلان واگذار شده هستند. زیرا این طرح ها برای آموزش عالی منشا مفید است، ضمن 

اینکه پشتوانه مالی خوبی برای این مراکز ایجاد می کند.

آینده هوش مصنوعی؛ سوءاستفاده از نیت ها
وبگاه تکِ اکِسپلور در گزارشی به آرای پژوهشگران دانشگاه کمبریج در انگلیس درباره آینده 
هوش مصنوعی و ضرورت اتخاذ تدابیری برای پیشگیری از صدمه به انسان ها از جانب هوش 
مصنوعی به ویژه در حوزه سوءاستفاده این فناوری از نیت ها پرداخته است. به گزارش ایرنا 
در این گزارش آمده است: در آینده نزدیک ممکن است شاهد دستیاران هوش مصنوعی 
باشــیم که بر تصمیم گیری های ما در مراحل اولیه تأثیر می گذارند و آن ها را پیش بینی 
می کنند، »نیت های« در حال شکل گیری ما را بی درنگ به شرکت هایی می فروشند که 
می توانند نیازها را برآورده کنند؛ در حالیکه خودمان هنوز نمی دانیم چه تصمیمی گرفته ایم. 
آنچه گفته شد نظر متخصصان اخلاق  هوش مصنوعی دانشگاه کمبریج در انگلیس است 
که معتقدند: در آغاز شکل گیری یک »بازار جدید پرسود و در عین حال دردسرساز برای 
سیگنال های دیجیتالی نیت« هستیم که از خرید بلیت سینما گرفته تا رأی دادن به نامزدها 

را پوشش می دهد. آن ها این بازار را اقتصاد نیت )intention economy( می نامند.
پژوهشگران مرکز آینده هوش لوِِرهولم دانشگاه کمبریج )LCFI( استدلال می کنند رشد 
سریع هوش مصنوعی مولد )نوعی هوش مصنوعی که در پاسخ به فرمان کاربر، قادر به تولید 
متن و تصویر و رسانه های دیگر است( و آشنایی روزافزون با چت بات ها )یک عامل نرم افزاری 
که برای شبیه سازی مکالمه هوشمند با یک یا چند کاربر انسانی از طریق صدا یا متن طراحی 
شده  است)، مرز جدیدی از »فناوری های متقاعدکننده« را می گشاید و این نکته ای است که 

در اطلاعیه های اخیر شرکت های غول های فناوری به آن اشاره شده است.
عوامل هوش مصنوعی »شبه انسان« از جمله دستیاران چت بات و دوست هوش مصنوعی، 
به داده های روانشناختی و رفتاری محرمانه زیادی دسترسی خواهند داشت که معمولاً از 

راه گفت وگوهای غیررسمی و محاوره ای جمع آوری می شوند.
به گفته پژوهشگران، این هوش مصنوعی، توانایی فوق العاده ای برای هماهنگی با ما به 
روش هایی که با آن احساس راحتی می کنیم )تقلید از شخصیت ها و پیش بینی پاسخ های 
مطلوب( دارد و این توانایی را با دانش خود درباره عادات برخط ما ترکیب می کند تا سطوحی 
از اعتماد و تفاهم ایجاد و امکان دستکاری روانشناختی اجتماعی در مقیاس صنعتی را فراهم 
کند. دکتر جونی پنِ )Jonnie Penn(، مورخ فناوری مرکز آینده هوش لوِِرهولم دانشگاه 
کمبریج، می گوید: به مدت چند دهه، توجه واحد پول اینترنت بوده است. افراد توجه خود را 
با سکوهای رسانه های اجتماعی مانند فیس بوک و اینستاگرام، به اشتراک گذاشتند و این، 
اقتصاد برخط را پیش برد. وی افزود: تا وقتی برای »اقتصاد نیت«، تنظیم مقررات صورت 
نگیرد، انگیزه های افراد را به عنوان واحد پول جدید در نظر می گیرد و کسانی که نیات انسانی 
را هدف قرار می دهند و هدایت می کنند و می فروشند، برای بهره برداری از این معدن طلا 
به سوی آن خواهند شتافت. وی معتقد است: باید بررسی تأثیر احتمالی چنین بازاری بر 
آرمان های بشر )از جمله انتخابات آزاد و منصفانه، مطبوعات آزاد و رقابت منصفانه در بازار( 

را پیش از اینکه قربانی پیامدهای ناخواسته آن شویم، آغاز کنیم.

تاکید بر ایجاد شبکه اساتید برای شناسایی نخبگان
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در مراسمی ضمن رونمایی از 
نخستین کارت نخبگی بر ایجاد شبکه وسیعی از اساتید برای کمک به بنیاد ملی نخبگان در 

راستای شناسایی استعدادهای برتر دانشجویی و پیش از دانشجویی تاکید کرد.
به گزارش ایرنا، حسین افشین در حاشیه نشست هم اندیشی اثرگذاری پژوهشگران جوان 
در جامعه و صنعت با حضور جمعی از مســئولان و نخبگان عضو بنیاد ملی نخبگان و و 
صنعت گران در تالار ایرج افشار دانشگاه تهران، از نخستین کارت نخبگی صادر شده به نام 
استاد مهدی محقق رونمایی کرد. مهدی محقق دارای درجه »استاد ممتاز فلسفه اسلامی« از 
سوی مؤسسه بین المللی اندیشه و تمدن اسلامی کوالالامپور مالزی، دارنده نشان درجه یک 
ادب فارسی و اولین جایزه علامه طباطبائی بنیاد ملی نخبگان در سال ۱۳۹۰ است. حسین 
افشین در این مراسم اظهار داشت: ما به کمک اساتید کشور باید بتونیم در درجه نخست 
استعدادهای دانشجویان را کشف و در گام بعدی راهکارهایی را برای استعدادیابی افرادی 
را که قصد ورود به دانشــگاه دارند، اتخاذ کنیم. وی گفت: اساتید جوان نیز باید روال های 
معمول را کنار گذاشته و به فردای بهتر فکر کنند. بنیاد ملی نخبگان نیز وظیفه خود می 
داند از استادان جوان حمایت کند. رئیس بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: اکنون بودجه تامین 
تجهیزات آزمایشگاهی برای اساتید جوان در راستای افزایش تورم و افزایش توان اساتید 
برای تجهیز آزمایشگاه ها سه برابر شده است. وی با ابراز امیداوری از برگزاری بیشتر نشست 
هم اندیشی اساتید نخبه و پژوهشگران جوان در طول سال تاکید کرد: وظیفه مهم بنیاد ملی 
نخبگان علاوه بر حمایت از نخبگان، کشف استعدادهای دانشجویان و اساتید در حوزه های 
کاری و علاقه مندی آنهاست. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در 
ادامه با بیان اینکه، اگر قرار باشه اساتید جوان نیز همچون گذشتگان ادامه راه دهند تغییری 
ایجاد نخواهد شد تاکیدکرد: آینده علمی کشور به دست اساتید جوان رقم خواهد خورد. 
افشین همچنین با ذکر خاطره ای از هدایت یکی از دانشجویان خود از رشته مکانیک به رشته 
مدیریت و موفقیت نهایی این دانشجو افزود: یکی از ویژگی های استاد خوب به خصوص در 
دوره تحصیلات تکمیلی این است که درعین اینکه خانواده علاقه مند به تحصیل فرزند خود 
در یک رشته خاص است، با نگاهی جامع دانشجوی خود را به لحاظ روحی کشف و برای 

تغییر حرکت به سمت استعداد و دانش مورد علاقه هدایت کند.

اخبار

دبیر ستاد زیست فناوری، سلامت 
و فناوری های پزشــکی معاونت 
علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری با پیش 
بینی اینکه ۱۰ سال دیگر اثری 
از پزشکی سنتی فعلی وجود نخواهد داشت، گفت:در آینده 
نزدیک ابزارهایی همچــون هوش مصنوعــی، ژن درمانی، 
بیوتکنولوژی و سلول درمانی جایگزین روش های فعلی درمانی 

خواهد شد.
به گزارش معاونت علمی، دکتر مصطفی قانعی به بررسی نقش 
دانش بنیان ها در ارتقای نظام سلامت و تأثیر این شرکت ها بر 
استقلال، امنیت و آینده پزشکی کشور پرداخت و با تأکید بر 
لزوم همگرایی میان حوزه های مرتبط با سلامت و فناوری های 
نوین، اظهار کرد: زیرســاخت های وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی به گونه ای طراحی شده که تمامی تصمیمات 
در حوزه تحقیقات، فناوری و آموزش تحت مدیریت مستقیم 

وزیر قرار دارد.

ساختار یکپارچه وزارت بهداشت؛ فرصتی برای 
پیشرفت سلامت

دبیر ستاد زیســت فناوری، ســلامت و فناوری های پزشکی 
ادامه داد: این ساختار متمرکز به وزارتخانه اجازه می دهد تا با 
هماهنگی و انســجام کامل، چالش ها را شناسایی و رفع کند. 
چنین مدلی در سایر دستگاه های اجرایی یا وزارتخانه ها وجود 
ندارد و همین موضوع به ارتقای نظام ســلامت کمک شایانی 
می کند. قانعی با بیان اینکه ورود دانش بنیان ها به عرصه تولید 
دارو و تجهیزات پزشــکی، تأثیری دوچندان بر اقتصاد کشور 
و امنیت ملی دارد، گفت: ســلامت، علاوه بر تأثیر مستقیم بر 
معیشــت مردم، یک موضوع امنیتی اســت. در شرایطی که 
واردات تجهیزات و دارو به دلیل تحریم ها مختل می شــود، 
تاب آوری مردم نیز کاهش می یابد. اما با حمایت از دانش بنیان ها، 
 می توانیم علاوه بر خودکفایی، تنش های ارزی را کاهش داده 

و اشتغال زایی ایجاد کنیم.

سلامت؛ اولویت نخست حکمرانی
دبیر ستاد زیست فناوری، ســلامت و فناوری های پزشکی 
معاونت علمی با تاکید بر اینکه ســلامت، همواره در اولویت 
برنامه های حکمرانی قــرار دارد، به نگاه ویــژه مقام معظم 
رهبری رؤسای جمهور و مجلس به این حوزه اشاره و عنوان 
کرد: ســلامت در کنار اقتصاد و امنیت، از اولویت های اصلی 

کشور است.
قانعی معتقداست: همین مسئله به طورحتم، سرمایه  گذاری 

در حوزه سلامت را برای دانش بنیان ها جذاب تر می کند.
تحولات آینده پزشکی و لزوم آمادگی نظام سلامت

دبیر ستاد زیست فناوری، ســلامت و فناوری های پزشکی 
معاونت علمی، ضمن پیش  بینی تغییرات گسترده در پزشکی 
طی دهه آینده، بیان کرد: ۱۰ سال دیگر، اثری از پزشکی سنتی 

باقی نخواهد ماند.
قانعی افزود: ابزارهایی مانند هــوش مصنوعی، ژن درمانی، 
بیوتکنولوژی و سلول درمانی جایگزین روش های فعلی خواهند 
شــد. اگر از امروز ارتباط دانش بنیان ها با فناوری های آینده 
پزشکی تقویت نشود، در آینده وابستگی به خارج اجتناب ناپذیر 

خواهد بود.

بازار سلامت؛ فرصتی پایدار برای سرمایه گذاری
دبیر ستاد زیست فناوری، ســلامت و فناوری های پزشکی 
معاونت علمی همچنین با اشاره به پایداری بازار سلامت، گفت: 
برخلاف سایر بخش های اقتصادی، سلامت بازاری است که 

هیچ گاه تعطیل نمی شود.
قانعی افزود:حتی در دوران رکود اقتصادی، مردم به خدمات 
پزشکی و دارویی نیاز دارند. این ویژگی، سلامت را به یکی از 
امن ترین حوزه ها برای سرمایه گذاری تبدیل کرده است. دبیر 
ستاد زیست فناوری، سلامت و فناوری های پزشکی معاونت 
علمی همچنین با اشــاره به ظرفیت صادراتی حوزه سلامت 
گفت: کشورهای همسایه، به دلیل کیفیت و قیمت مناسب 

خدمات سلامت در ایران، به این حوزه توجه ویژه ای دارند.
قانعی معتقد است: دانش بنیان ها می توانند با استفاده از این 

ظرفیت، بازارهای بین المللی را در اختیار بگیرند.

حمایت از دانش بنیان ها در ستاد توسعه زیست 
 فناوری

دبیر ستاد زیست فناوری، ســلامت و فناوری های پزشکی 
معاونت علمی در بخش دیگری به نقش این ستاد به عنوان حلقه 
اتصال دانش بنیان ها با حوزه سلامت اشاره کرد و افزود: معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری و ستاد زیست  فناوری آماده 
حمایت از شرکت های دانش بنیان هستند. این همکاری ها 
 می تواند زمینه ساز شکل گیری یک زیست بوم پایدار در حوزه 

سلامت باشد.
دکترقانعی یادآور شــد: تقویت ارتباط دانش بنیان ها با نظام 
سلامت، کلید دستیابی به استقلال فناورانه و اقتصادی کشور 
است و ســرمایه  گذاری در این حوزه نه تنها به رفع نیازهای 
داخلی کمک می کنــد، بلکه امکان دسترســی به بازارهای 

بین المللی را نیز فراهم می سازد.

پارک های علم و فناوری فاقد جذابیت برای شرکت 
ها

دبیر ستاد زیست فناوری، ســلامت و فناوری های پزشکی 
معاونت علمــی در ادامه، به بررســی چالش های پارک های 
علم و فناوری و نقش آن ها در توسعه حوزه سلامت پرداخت 
و بر ضرورت ایجــاد پارک های تخصصی، همــکاری میان 
وزارتخانه ها و بهره گیری از تسهیلات سربازی برای حمایت از 

شرکت های دانش  بنیان تأکید کرد. قانعی با اشاره به شرایط 
پارک های علم و فناوری، اظهارکرد: بیش از ۷۰ تا ۸۰ درصد 
این پارک ها جذابیت لازم را برای شرکت ها ندارند و خدماتی 
مانند معافیت مالیاتی و مشــوق های دیگر، که در پارک ها 
ارائه می شود، به  صورت مشــابه در چارچوب دانش بنیان ها 
نیز در دسترس اســت. به گفته وی، این موضوع باعث شده 
 که بســیاری از شــرکت ها تمایلی به اســتقرار در پارک ها 

نداشته باشند.

ضرورت ایجاد پارک های تخصصی سلامت
دبیر ستاد زیست فناوری، ســلامت و فناوری های پزشکی 
معاونت علمی در ادامه پیشنهاد داد: وزارت بهداشت پارک های 
تخصصی سلامت ایجاد کند چراکه این پارک های تخصصی 
می توانند نیازهای حوزه سلامت را به طور خاص برطرف کنند.

قانعی افزود:علاوه بر این، در برخی حوزه ها، مانند تجهیزات 
پزشکی، ایجاد پارک های مشــترک میان وزارت بهداشت و 
وزارت علوم ضروری است. در این پارک های مشترک، وزارت 
علوم وظیفه تربیت نیروی متخصص را بر عهده دارد و وزارت 

بهداشت به عنوان تنظیم گر عمل می  کند.

همکاری وزارت بهداشت و وزارت علوم؛ هم افزایی 
در یک مکان مشترک

دبیر ستاد زیست فناوری، ســلامت و فناوری های پزشکی 
معاونت علمی ضمن تاکیــد بر اهمیت همــکاری بین دو 
وزارتخانه علوم و بهداشت خاطرنشان کرد: در حوزه هایی مانند 
مهندسی الکترونیک، برق، مکانیک و مواد، نیروی متخصص 
توســط وزارت علوم تربیت می شــود این درحالی است که 
تأییدیه های تجهیزات پزشکی و تنظیم گری این حوزه بر عهده 

وزارت بهداشت است.
قانعی گفت:ایجاد پارک های مشترک می تواند باعث هم افزایی 
میان این دو وزارتخانه را بدنبال داشته باشد و نیازهای هر دو 
طرف را پاسخ دهد و این همکاری نیازمند طراحی دقیق برای 

تعامل میان ســمت تقاضا )وزارت بهداشت(، سمت عرضه 
)وزارت علوم( و نهادهای تنظیم گر است.

نقش ستاد کل نیروهای مســلح و تسهیلات 
سربازی

دبیر ستاد زیست فناوری، سلامت و فناوری های پزشکی معاونت 
علمی همچنین با اشاره به همکاری های صورت گرفته با ستاد 
کل نیروهای مسلح، خاطرنشان کرد: با توافق های انجام شده با 
ستاد کل، مشمولان می توانند از تسهیلات مربوط به سربازی 
برای فعالیت در شرکت های دانش بنیان بهره مند شوند. قانعی 
افزود:این تســهیلات با هدف تشــویق نخبگان به فعالیت در 
حوزه های علمی و فناورانه طراحی شــده و فرآیندهای آن نیز 
ساده تر شده اما شرکت ها باید توانایی مدیریت صحیح این نیروها 
را داشته باشند تا از این فرصت به بهترین شکل بهره برداری کنند.

نقش توانمندی دانش بنیان ها در اســتفاده از 
زیرساخت ها

دبیر ستاد زیست فناوری، سلامت و فناوری های پزشکی معاونت 
علمی در ادامه بــا بیان اینکه، بهره برداری از زیرســاخت ها و 
امکانات موجود به توانایی خود شرکت ها بستگی دارد تاکیدکرد: 
شرکت های دانش بنیان باید یاد بگیرند که چگونه از این فرصت ها 
به درستی استفاده کنند. اگر شرکتی نتواند از خدمات و امکانات 
بهره مند شود و عملکرد ضعیفی داشته باشد، نشان دهنده ضعف 
در مدیریت آن است. ما به دنبال رویکردی هستیم که شرکت ها 
نه تنها از خدمات اســتفاده کنند، بلکه خود نیز در نگهداری و 
توسعه زیرساخت ها نقش داشته باشــند. دکتر قانعی تأکید 
کرد:ایجاد پارک های تخصصــی، تقویت همکاری های بین 
 وزارتخانه های علوم و بهداشت با بهره گیری از تسهیلات ستاد 
کل نیروهای مسلح برای نخبگان، می تواند مسیر توسعه فناوری 
در حوزه ســلامت را هموار و این اقدامات، در کنار مدیریت 
صحیح شرکت ها رفع چالش های موجود و تقویت زیست بوم 

دانش بنیان کشور را به دنبال خواهد داشت.

۱۰ سال دیگر اثری از پزشکی سنتی فعلی نخواهد بود

صادرات خدمات و محصولات سلامت
News kasbokar@gmail.com

تهران- ایرنا- ســونامی مهاجرت، بی توجهی به نخبگان و 
بی توجهی به انســان های معمولی به عنوان قسمت اعظم 
جامعه، رهایی از قید و بندها و داشــتن امکانات ایران برای 
نگهداری نخبگان، محورهای مورد بحث در همایش مهاجرت 

نخبگان است.
به گزارش ایرنا، مهاجرت نخبگان از کشور یک سرمایه ملی 
که در واقع می تواند در خدمت توسعه کشور باشد، بی بهره 
می کند، زیرا سرمایه انسانی عامل مـؤثری در رشد و توسعه 
اقتصادی، پر کردن شکاف عمیق تکنولوژیکی، کـاهش نقـش 
مزیـت نسـبی طبیعـی و افزایش نقش مزیت نسبی اکتسابی 
کشورهای درحال توسعه، محسوب می شود. به همین منظور 
سهم قابل توجهی از منابع آنها صرف آموزش نیروی انسانی 
می شود. اما زمانی که باید سرمایه انسانی مورد بهره برداری 
قرارگیرد، به شکل فرار مغزهـا به خارج شده و زیان جبران 

ناپذیری متوجه کشورهای درحال توسعه می کند.
نخبگان، سرمایه های انسانی هســتند که وجودشان باعث 
تعادل در جامعه و عامل رشد و توســعه کشور است. وقتی 
جامعه ای از نخبگان تهی می شــود علاوه بــر اینکه فرایند 
توسعه متوقف می شــود، ثبات جامعه نیز به خطر می افتد. 
ایران نیز همانند بسیاری از کشــورهای در حال توسعه در 
پرورش و نگاهداشــت نیروی متخصص با مشکلات زیادی 
روبه روست و روند مهاجرت متخصصان و نخبگان به سوی 
کشورهای توسعه یافته در چند سال اخیر شتاب نسبتا زیادی 

داشته است.
یکی از دلایــل مهاجرت نخبگان عدم شایسته ســالاری و 
تخصص گرایی، ناکارآمدی سیســتم دانشــگاهی و پدیده 
جهانی شدن نیروی کار اســت و از طرفی ارتباطات موثر با 
نخبگان، جذب نخبگان، اصلاح سیستم آموزشی و همکاری 
از راه دور دانشــجویانی که مهاجرت کردنــد، می تواند در 

حفظ و نگهداشــت نخبگان اثربخش باشد. انجمن علمی 
اخلاق در علــوم و فناوری میزبان همایــش ملی مهاجرت 
نخبگان علمی با هدف بررســی چالش ها و ارائه راهکارها 
با حضور چهره های علمی پژوهشــگران، صاحب نظران و 
 تصمیم گیران حوزه علم و فناوری به میزبانی در پژوهشگاه 

صنعت نفت است.
همایشی با تمرکز بر محورهایی نظیر مبانی نظری مهاجرت 
نخبگان، تحلیل عوامل مهاجرت، سویه ها و تجربیات زیسته 
مهاجران علمی ایرانــی و ارائه سیاســت ها و راهبردهای 
پیشنهادی است که هدف این رویداد، بررسی علمی پدیده 
مهاجرت نخبگان علمی و شناسایی راهکارهایی برای کاهش 

تبعات آن بر توسعه کشور اعلام شده است.
دبیر علمی همایش به عنوان نخستین سخنران این رویداد 
گفت: پدیده مهاجرت یک مساله چند وجهی از سیاسی تا 
آموزشی  اخلاقی است. این همایش حاصل بیش از ۲ سال 
تلاش اســت که اعضای کمیته علمی و اجرایی از ابتدا در 
تلاش بودند تا با تجارب جهانی و داده های علمی تدبیر برای 

مهاجرت نخبگان داشته باشند.
مســعود صفایی مقدم  گفت: در این همایش، کارگاه های 
شش گانه تعریف شده و در آن جنبه های مختلف مهاجرت 
پرداخته می شود. در نشست های تخصصی در تلاش هستیم 
تا مساله محاصره نخبگان از جنبه های مختلف بررسی شود 
و برای آنها ارائه راهکار داشته باشــیم و امیدوارم نتایج این 

مباحث را به مسئولان ارائه کنیم.
استاد دانشگاه شهید چمران اهواز گفت که مهاجرت نخبگان 
در ایران یک امر جدیدی اســت و این مساله آسیب رسان و 
معضلی شده که باید هر چه سریعتر به آن رسیدگی کرد و به 

محافظت از نیروها و سرمایه های اصیل پرداخت.
وی افزود: ما با شرایطی مواجه شده ایم که به سیل مهاجرت 

بی رویه نخبگان عزیز ما از کشور منتهی شده است. باید در 
نوع برخورد خودمان در تنظیم و تصویب قوانین و در بسیاری 
از برنامه هایی که به ویژه دربــاره جوانان و نخبگان تنظیم 

می کنیم تجدید نظر و اصلاح بکنیم.
صفایی مقدم خاطرنشان کرد: این همایش به منظور واکاوی 
یکی از پدیده های پیچیده و چند بعدی کشور یعنی مهاجرت 
نخبگان علمی برگزار می شود و در همین راستا نشست ها 
و جلسات متعددی با حضور اندیشــمندان و پژوهشگران 
حوزه های مرتبط با ایــن موضوع و فراینــدی با حمایت و 
مشارکت فعال نهادهای علمی دانشگاهی انجمن های علمی 
برگزار شــد. البته در این مسیر، شــرکت ملی نفت ایران با 
حمایت هایش حضور داشت و نقش کلیدی در شکل گیری و 

تداوم مسیر این همایش ایفا کرد.
وی با گرامیداشت خاطره مرحوم دکتر جعفر میلی منفرد؛ 
عضو فقید شورای سیاســتگذاری انجمن اخلاق در علوم و 
فناوری گفت: مرحوم دکتر منفرد با دلسوزی و بینش عمیق 
خود نقش ارزنده ای در تدوین اهداف و برنامه های این همایش 
ایفا کرد و یاد و نام اســتاد فقید همواره در ذهن و خاطره ما 

خواهد بود.
رئیس همایش هم در این نشســت بــه پدیده چند وجهی 
مهاجرت نخبگان پرداخت و گفت: مســاله مهاجرت یا فرار 
مغزها، در حوزه های اخلاقی، اجتماعی، فرهنگی، سیاسی و 
اقتصادی دارای اهمیت و برای کشور بسیار خسارت بار هست.

مصطفی معین به سابقه تاریخی مهاجرت پرداخت و گفت: 
سرمایه اصلی کشور ما قبل از این که نفت و گاز و منابع طبیعی 
و زیرزمینی باشــد، منابع انسانی ایران اســت. باید پدیده 
مهاجرت هرچه سریعتر جزء اولویت های ملی قرار بگیرد و 

راهکاری برای آن اندیشیده شود.
موسس دانشگاه تحصیلات تکمیلی علوم پایه زنجان هم در 

این همایش گفت که مهاجرت نخبگان، ریشه عمیقی دارد. 
نخبگان در هر جامعه ای بسیار محدود هستند اگر توجه خود 
را به جمع کویر آدم های معمولی معطوف نکنیم جامعه فرو 

خواهد ریخت.
پرفسور یوسف ثبوتی اظهار داشــت: برای یافتن یک فرد 
ناخلف، تمام دســتگاه ها را بســیج کردیم اما از انسان های 
معمولی که قسمت اعظم جامعه هستند غافل هستیم و آنها 

را در جامعه نمی بینیم و فرصت هم نمی دهیم.
وی افزود: مهاجرت نخبگان، ریشه تاریخی بسیار عمیقی دارد 
و اگر این آمادگی در محیط نباشد مهاجرت ها تداوم می یابد و 
تنها راهکار نگهداشت نخبگان، داشتن امکانات است که باید 

پذیرای نخبگان بود.
 وی این را هم  گفت که اگر افــراد معمولی جامعه، فراغ بال 
داشته باشند نه تنها گلیم خود را از آب بیرون می کشند بلکه 
مبتکر،آفریننده و جسور هم بار می آیند و در چنین جامعه ای 
هم ناخلف ها عرصه را برای خود تنــگ می بینند و پا پس 
می کشــند و هم افراد با استعداد فرصت آفرینندگی بیشتر 
می یابند در حالیکه در تفکر دولتی و مدیریتی مان درست 

برعکس عمل می کنیم.
این استاد دانشگاه گفت: با قید و بندها نمی توان کاری کرد 
و هر کاری کنیم ضایع خواهد شد. قانون را از غرب گرفتیم 
ولی معنای قانون را متوجه نمی شویم، قانون یعنی قرارداد 
اجتماعی بین افراد که روابط انســان ها را با هم تنظیم کند. 
وی ادامه داد: قانون را می نویسیم اما اجرا نمی کنیم و آن را 
کنار گذاشــته و طور دیگری عمل می کنیم و این تناقضات 

جدی را داریم.
ثبوتی گفت: امروز با سرعت یادگیری، فرزند ۲۰ تا ۳۰ ساله از 
پدر و مادر خود بیشتر می داند و باید به این وارونگی در نظام 

دانایی توجه کرد.

سیل مهاجرت، معضلی ملی
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اصناف

مناطــق ويــژه اقتصــادي همچون 
شهرســتان ســلماس، بــه لحــاظ 
قــرار داشــتن در شــبكه حمــل 
و نقــل جــاده اي و نزديكــي بــه 
راه آهــن سراســري ايران بــه اروپا 
و همچنيــن گمركات فعــال منطقه آذربايجــان، مي توانند 
نقش مهمي در توســعه تجارت خارجي ايفــا كنند و در اين 
ميان بازگشــايي بازارچه هاي مــرزي در اين شهرســتان، 
 مي تواند تحول بزرگي در اقتصاد منطقه شــمال غرب كشور

 ايجاد كند. 
توسعه روابط تجاري با كشورهاي همجوار، اشتغالزايي، تامين 
نيازهاي ساكنان مناطق مرزي و كاهش مهاجرت مرزنشينان 
به ساير استان هاي كشور را مي توان از جمله اهداف مهم براي 

ايجاد اينگونه بازارچه ها دانست. 
نماينــده اتاق اصناف ايران در اســتان آذربايجــان غربي در 
شهرستان سلماس با بيان اينكه اين شهرستان نسبت به ساير 
شهرستان ها كمترين مرز را با كشور تركيه دارد، گفت: ايجاد 

بازارچه مرزي در شهرستان سلماس ضروري است. 
ســجاد شــاكر افزود: بازارچه هاي مرزي به عنــوان يكي از 
اهرم هاي مهم در ايجاد اشــتغال و توســعه روابط تجاري با 
كشورهاي همجوار در سال هاي گذشــته پيوسته تاثير قابل 
توجهي در فعاليت هاي اقتصادي كشور داشته اند. شهرستان 
سلماس بازارچه مرزي ندارد و لازم است مسئولان مربوطه به 

اين امر رسيدگي كنند. 

تاســيس بازارچه مرزي با سياســت صادرات و 
واردات دو طرفه

وي با تاكيد بر اينكه ديگر شهرستان هاي استان از جمله خوي، 
اشنويه، سردشت و پيرانشهر با وجود اينكه فاصله بيشتري با 
مرز دارند، داراي بازارچه مرزي هستند، تصريح كرد: گسترش 
اين بازارچه ها در اشتغال استان موثر بوده و مي تواند در ايجاد 
فرصت هاي شغلي در شرايطي كه مشــكل بيكاري از جمله 
دغدغه هاي بزرگ شهر سلماس است، نقش مهمي را ايفا كند. 
شاكر افزود: تاســيس بازارچه مرزي با سياســت صادرات و 
واردات دو طرفه مي تواند تاثير بسزايي را در رشد اقتصاد كشور 

به همراه داشته باشد. 

وي با بيان اينكه رونق اقتصادي و ايجاد اشتغال از ضروريات ايجاد 
بازارچه مرزي در سلماس است، اظهار كرد: با ايجاد و گسترش 
بازارچه هاي مرزي و اتخاذ شــيوه هاي مناســب براي تسهيل 
صدور كالا، زمينه براي رشــد اقتصادي فراهم مي شود. شاكر 
تصريح كرد: اصناف شهرستان سلماس فاقد كارت پيله وري كه 

مخصوص خروج از مرز براي خريد كالاست، هستند و اين كارت 
در شهرستان سلماس تنها به عشاير داده مي شود. 

با بسته بودن مرز، هيچ نوع فعاليت اقتصادي وجود 
ندارد

رئيس اتاق اصناف شهرســتان ســلماس با بيان اينكه شهر 
ســلماس تنها 20 كيلومتر با كشــور تركيه فاصلــه دارد، از 
مسئولان اجرايي خواســت براي ايجاد اشتغال و رونق كسب 
وكار در سلماس با تاســيس بازارچه مرزي از مشكلات ركود 

بازار و نبود نقدينگي در بازار بكاهند. 

وي تصريح كــرد: نبود رونــق اقتصادي و نــرخ ماليات هاي 
ســنگين مشــكلاتي را بــراي اصناف بــه همراه داشــته 
و از ســوي ديگر با بســته بــودن مــرز هيچ نــوع فعاليت 
 اقتصــادي وجــود نــدارد كــه اميدواريــم مشــكلات 

مرتفع شوند. 

رئيس اتاق اصناف شهرستان سلماس عنوان كرد

توسعه تجارت خارجي با ايجاد بازارچه هاي مرزي 

اين روزها شــاهد بــه اغمــا رفتن 
واحدهــاي خشكشــويي هاي تهران 
هســتيم و هزينه هاي سرســام آور 
مصرفــي آب براي صنفــي همچون 
واســطه  بــه  كــه  خشكشــويي 
نحوه فعاليت شــان بيشــترين مصرف حامل هــاي انرژي را 
دارند، منجر به بروز مشــكلاتي شــده اســت و اعضای اين 
 صنــف نياز بــه توجه ســازمان هــا و نهــاد ها بــرای حل 

مشكلاتشان دارند. 
امــروزه در بســياري از كشــورهاي پيشــرفته، واحدهاي 
خشك شــويي و از بين برنده لكه و چين و چروك پوشــاك 
رشد قابل ملاحظه اي داشته اند و در اين راستا از ماشين آلات 
و تجهيــزات پيشــرفته اي اســتفاده مي كننــد. فعــالان 
اين حرفه از شــريط ويژه بــراي هزينه هــاي آب، برق و گاز 
بهره مند مي شــوند و اگر پاي درد و دل اعضــاي اين صنف 
بنشينيم متوجه مي شــويم كه اين حرفه جايگاه واقعي خود 
 را از دســت داده و اين صنف با ســابقه در درياي مشــكلات 

غرق شده است. 

تعرفه حامل هاي انرژي بالا است
رئيــس اتحاديــه خشكشــويي و لباسشــويي تهــران در 
اين رابطــه اظهــار داشــت: افزايــش قيمــت آب، برق و 
گاز مشــكلات فراواني را بــراي اعضاي صنف خشكشــويي 
ايجاد كــرده و درحال حاضــر اين هزينه هــاي كلان باعث 
 شــده تا انجام خدمــات و صــرف هزينه ها بــا يكديگر در 

تقابل باشد. 
ابوالفضــل رجــب زاده در گفت وگــو بــا »كســب و كار« 
افزود: نحــوه فعاليــت در اين صنــف به گونه اي اســت كه 
بيشــترين مصــرف را از حامل هــاي انــرژي در مقايســه 
بــا ســاير صنــوف دارد و متاســفانه قيمــت صــورت 
 حســاب آب، بــرق و گاز بــه صــورت تعرفه هــاي تجاري 

محاسبه مي شود. 

با اين شــرايط نــرخ خدمات خشكشــويي تا 
40 درصد افزايش خواهد داشت

وي با اعــلام اينكه اين معضــل درحالي رقــم مي خورد كه 
از طرفــي اســتيجاري بودن اكثــر صنوف و قيمــت بالاي 
مواد اوليــه فعالان اين صنــف را بيش از پيش تحت فشــار 
قــرار داده اســت، تصريــح كــرد: با اعــلام درخواســت 
بازنگــري در تعرفه هــا، همچنيــن بــه دنبــال جلوگيري 
 از بــروز برخــي تخلفــات از جملــه كــم كاري در ارائــه 

خدمات هستيم. 
رئيــس اتحاديــه خشكشــويي و لباسشــويي تهــران 
درخواســتي را مبني بر محاســبه تعرفه هاي انرژي خدمات 
خشكشــويي با تعرفه صنعتي طي ارســال نامــه اي به اتاق 
 اصناف اعــلام كــرد و اميدواراســت در تعرفه هــا بازنگري 

صورت گيرد.
رجب زاده افزود: اگر اين شــرايط همچنان حكم فرما باشد، 
شــاهد افزايش نرخ خدمات خشكشــويي ها تــا 40 درصد 

خواهيم بود. 

پرداخت سالانه 100 ميليون ريال براي حل مشكل 
خشكشويي ها 

اين مقام مسئول در اتحاديه خشكشويي و لباسشويي تهران، 
عنوان كرد: ســازمان آب و فاضــلاب تهــران در واكنش به 

درخواست اين اتحاديه مبني بر بازنگري تعرفه آب اعلام كرد 
به دليل اينكه جزو مشاغل پرمصرف محسوب مي شويد. بايد 
تعرفه مصرف مجاز را افزايش دهيد و در اين راستا سالانه 100 

ميليون ريال بپردازيد. 
وي ادامه داد: سوال اينجاست كه مگر واحدهاي خشك شويي 
ماهانه چه ميزان درآمد كســب مي كنند كه چنين مبالغي را 

بايد بپردازند؟
 با اين شرايط كار در اين حرفه ديگر صرفه اقتصادي ندارد.

ابوالفضل رجب زاده از تعطيلي بســياري از واحدهاي صنفي 

خشكشويي به دليل وجود مشــكلات فراوان خبر داد و اظهار 
داشت: با اين شرايط كار در اين حرفه صرفه اقتصادي ندارد و 
 كماكان اعضاي اتحاديه نياز به مساعدت مسئولان براي حل 

مشكلات دارند. 

هزينه نگهداري ماشين آلات در اين صنف بالاست
مصطفــي اميرآبادي، يكــي از فعالان صنف خشك شــويي 
در تشــريح مشــكلات اين صنف عنوان كــرد: هزينه هاي 
نگهداري ماشــين هاي لباسشــويي به دليل فرسوده بودن 

بالاســت و از طرفي عدم بازنگــري در تعرفه هاي آب و برق و 
 گاز اين صنف، باعث تعطيلي خشكشــويي ها يا تغيير شغل

 اعضا شده است. 
وي ادامه داد: شايد كم تر كســي باوركند كه حتي قيمت ارز 
هم فعاليت در اين صنف را تحت تاثير قرار داده است و قيمت 
جهاني مواد شوينده با افزايش چشمگيري همراه بوده است. 
پركلر پلي اتيلن؛ ماده اصلي شســت و شو در خشك شويي ها 
 در داخل توليد نمي شــود و اين محصــول از طريق واردات 

صورت مي گيرد. 

»كسب و كار« از مشكلات صنف خشكشويي هاي تهران گزارش مي دهد

سرگیجه خشكشويي ها در درياي مشكلات
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گردشگری

محلات يكــي از خــوش آب و هواترين 
شهرســتان هاي كشــور ايران به شمار 
مي آيد. جايي كه سرشار از گل است و به 
»هلند ايران« شــهرت دارد. شهرستان 
محــلات يكــي از شهرســتان هاي 
زيباي اســتان مركزي اســت و از يك بخش به نام بخش مركزي 
و دو دهستان تشكيل شــده است. مركز آن شــهر محلات است. 
فعاليت عمده شهرستان محلات پرورش گل هاي تزئيني، پرورش 
آبزيان زينتي و معادن سنگ و سنگ بري است. محلات در روزگار 
هخامنشيان بخش كوچكي از ايالت ماد به شــمار مي رفته است، 
اين منطقــه در دوران اشــكانيان جزئي از ايالت والي نشــين ماد 
بزرگ محسوب مي شد، در زمان ســلوكيان اين ناحيه، مخصوصا 
 قســمت شــمالي آن يعني دهســتان خورهه مورد توجه حكام 

يوناني بوده است. 

  شهر گل و گياه يا هلند ايران 
محلات، شــهري اســت آراميده در آغوش گل هاي زرد ميخك و 
شقايق هاي سرخ وحشــي كه به دليل شهرتش در پرورش گياهان 
زينتي، به »هلند ايران« معروف شده اســت. اين شهر به دليل قرار 
گرفتن در دامنه كوهستان، وجود باغ ها، مزارع پرورش  گياهان زينتي 
و همچنين دور بودن از مراكز و كارخانه هاي آلاينده هوا، از ســوي 
گردشگران خارجي به »بهشت افســانه اي« نيز شهرت پيدا كرده 
است. پرورش گل در محلات، از پيشــينه ديرينه اي برخوردار بوده 
و با تاريخچه گلكاري در ايران گره خورده اســت. تاريخچه گلكاري 
در ايران به 85 سال پيش باز مي گردد. نخستين بار فردي مسيحي 
از اهالي تهران به نــام »پرتيوار« كه گلــكاران محلات معتقدند از 
هلندي هاي مقيم پايتخت بوده است، به اتفاق چند نفر از هموطنانش، 
در باغ خود در تهران با وارد كردن بذر گل از هلند اقدام به پرورش گل 
كرد. سركارگر استخدام شده از ســوي »پرتيوار« از اهالي محلات 

به نام »يحيي خان« بود كه سال ها براي كار به تهران رفته و پس از 
بازگشت به ديار خود، كشت گل ها را  در محلات به شكلي حرفه اي 
رواج داد، تا آنجا كه درحال حاضر نيز محلات به عنوان يكي از مراكز 
توليد انواع گل هاي زينتي در آسيا، از جايگاه ويژه اي برخوردار است. 
به عنوان نمونه، جايزه برتر نمايشگاه بين المللي »اوزاكاي« ژاپن كه 
چندسال پيش برگزار شد، به پرورش دهندگان گل »گلايل« محلات 

تعلق گرفت. 

  جاذبه هاي گردشگري شهرستان محلات
بناي باستاني خورهه: بناي باستاني خورهه در شمال شرق شهرستان 
محلات و در مجاورت روســتاي خورهه واقع شــده است و تا شهر 
محلات 48 كيلومتر فاصله دارد. حفاري هاي باستان شناســي در 

خورهه در تابستان 1955 ميلادي به عمل آمد. 
آتشكده آتشكوه )نيم ور(: بناي آتشكده آتشكوه در 5 كيلومتري 

جاده نيم ور به دليجان و در مجاورت روستاي آتشكوه قرار گرفته 
و با شهر محلات حدود 13 كيلومتر فاصله دارد. تاريخ آن را مربوط 

به زمان ساسانيان دانسته اند.  
چشمه آب گرم محلات: در فاصله 15 كيلومتري شمال شرق محلات 
در ارتفاعات بلند منطقه، چشمه آب گرم محلات جوشان است كه از 
معروفيت خاصي بر خوردار است. در ميان ديدني هاي استان مركزي 
چشمه آب گرم محلات از شــهرتي ديرينه برخوردار است و سالانه 
گردشگران زيادي را به ويژه در ايام تعطيل و نوروز باستاني رهسپار 
اين شهر مي كند. چشمه آب گرم جوشان محلات با خاصيت درماني 
و تفريحي محور اصلي گردشگري در اين شهرستان و استان است كه 
مي تواند حلقه اتصال چرخه گردشگري، جاذبه هاي طبيعي و تاريخي 
و مذهبي اين شهرستان باشد. تركيبات آب اين چشمه شامل سولفات 
كلسيك و از دسته آب هاي هيپرترمال است و در درمان بيماري هاي 
نقرس و بيماري هاي كبدي، صفراوي، كليوي و دستگاه گوارش موثر 

است. طرح توسعه آب گرم محلات به تصويب رسيده است و قرار است 
تله كابين، چشمه و پارك سرچشمه، احداث راهرو براي استفاده بهتر 
از اين آب در فصل سرما، غارها و نواحي ييلاقي ساخته شوند كه در 
صورت تحقق مي تواند قطب توانمندي در زمينه گردشگري در استان 

سامان دهي شود. 
چنار قديمي: چنار 115۰ ساله شــهر محلات واقع در ميدان چنار 
شهر محلات يكي از قديمي ترين چنارهاي ايران است و قدمتي چند 

صد ساله دارد. 

  هزينه تورهاي تفريحي به محلات
تور محلات شــامل بازديد از مزرعه پرورش كاكتوس، سرچشمه 
محلات، آب گرم، معبد خورهه )باقيمانده ســتون هاي بناي دوران 
اشكاني(، غار زيباي چال نخجير مي شود و براي سفر يك روزه به اين 

شهرستان زيبا بايد 4۰ هزار تومان هزينه كرد. 

»كسبوكار«ازجاذبههايگردشگريشهرستانمحلاتگزارشميدهد

اقتصاد گردشگري در هلند ايـران 

نقديبروضعيتگردشگريدرايران

به كجا چنين شتابان؟
چندي اســت مديران رده بالاي سازمان 
ميراث فرهنگي، گردشــگري و صنايع 
دستي كشور در ســخنان خود پياپي از 
گردشگري مي گويند. از ســويي ديگر، 
بيشتر مديران و مسئولان فرهنگي مانند، 
استانداران، شهرداران و غيره، همگي نيز با گفتارهايي دلنشين و زيبا به 
اين جُستار مي پردازند. اينكه مسئولان ما به تازگي به ارزش و اهميت 
اين پيشه بســيار مهم و درآمدزا براي مردم، پي برده اند جاي بسي 
خشنودي است، ولي آيا به راستي براي رسيدن به چنين جايگاهي و 
در كل گسترش )توسعه( پيشه گردشگري تنها سر دادن شعار كافی 
است؟ براي رسيدن به جايگاه مناسب در گردشگري چه راه هايي را 
بايد پيمود  و چه كارهايي نياز است انجام شود تا به اين جايگاه رسيد؟ 

  برای توسعه صنعت گردشگری چه بايد کرد؟
ايران  با داشتن 17 يادمان تاريخي ،فرهنگي ثبت شده در سازمان 
يونسكو از آن دسته كشورهايي است كه توجه گردشگران جهاني را 
به خود جلب كرده است. از سوی ديگر، ايران با داشتن طبيعتی زيبا، 
فراواني جنگل ها، كوه ها، رودهــا و تالاب ها و همچنين آثار تاريخي 
گران بها و ارزشمند ملي، همه گونه هاي گردشگري )تاريخي، ادبي، 
هنري، دريايي، طبيعت گردي و...( را درخود داراست و به گفته اي با 
همه سليقه ها جور است. اما با همه اين داشته ها ما هنوز نتوانسته ايم 
بهره مناسب و درستي از آن ببريم و به درآمد برسيم و تن رنجور و بيمار 
پيشه گردشگري را جاني تازه ببخشيم و از اين طريق كشور را از ركود 

اقتصادي نجات دهيم. 
نكته درخُور نگرش و مهم اين است كه، با وجود اين همه آثار تاريخي 
و بي همتا، هنوز هيچ كدام از آنها به جاذبه تبديل نشده اند حتی آثار 
جهاني ما! هرچند تا اندازه كمي مي توان به پارســه يا همان تخت 
جمشيد و نقش جهان اشاره كرد و اميدوار بود، ولي حقيقت آن است 
كه ما نتوانسته ايم از اين همه ارزش، شكوه، بزرگي و تمدن ديرينه 
بهره اي ببريم و گواه اين سخنان هم وضعيت موجود درگردشگري و 
آمار ورودي به كشور است. هر چند تا هنگامي كه گردشگري درون 
كشور راه نيفتاده و گسترش پيدا نكند پرداختن به برون از مرزها كاري 
بيهوده است. زيرا تا همه مردم و مديران با فرهنگ، تاريخ و هويت و 
شناسنامه خود آشنا نشوند،گامي به جلو برداشته نخواهد شد. از ديگر 
سو، نكته مهم در اين پيشه، رفتار و نوع برخوردهاست كه از آن با نام 
رفتار گردشگري ياد مي كنند و ما تا جايگاه اصلي حتی در اين مورد 

هم بسيار فاصله داريم. 
چندي پيش با يكي از دوستان همكار كه در پيشه گردشگري در كشور 
بسيار فعال است درباره گردشگري گفت وگو مي كرديم، او چنين آغاز 
كرد: چند تن فرانســوي را براي بازديد به پاسارگاد كه بي همتاترين و 
ارزشــمندترين مجموعه جهاني نزد ايرانيان است و به گفته اي دردانه 
آثار باستاني ما به شمار مي آيد، برده بودم. آنها به هنگام ورود و پس از 
ديدن آرامگاه كورش بزرگ، با شگفتي افروخته و ناراحت شدند و حاضر 
به بازديد از ديگر بخش ها نشدند و در پاسخ دوستمان چنين گفته بودند، 
مشتي سنگ و كاخ ويران در بيابان برهوت را نشان ما مي دهيد چه ارزشي 
دارد كه براي ديدن آن، ما را به اين جا آورده ايد؟ دوســت من برايشان 
توضيح داده بود و از شكوه و بزرگي اين مجموعه گفته بود، ولي آنها در 

پاسخ چنين بيان كرده بودند كه اگر اين همه چيزهايي كه مي گوييد 
درست اســت، پس چرا هيچ اقدامي براي آنها انجام نداده ايد؟ جاده اي 
مناسب براي آن طراحي نكرده ايد؟ و به حال خود رها شده اند... به هر روي 
آنها قانع نشده و درخواست برگشت به شيراز را داده بودند زيرا از نكات 
بسيار مهم در گردشگري براي يك مكان تاريخي، ساخت مجموعه هاي 
 ســرگرم كننده، آموزشــي، تفريحي و نشــان دادن نماهنگ و فيلم 
مرتبط با آن مــكان، پخش كتابچه و بروشــور،پديداري رســتوران، 
فروشــگاه هاي خوراكي و همه آنچه نياز يك گردشــگر خواهد بود، 
اســت.اما مهم ترين نكته در پيشه گردشــگري، زيرساخت هاي يك 
مجموعه است. از ساخت جاده درست و درخور تا ساخت هتل. برگزاري 
جشــنواره ها، همايش ها در همان مجموعه در همه ماه هاي ســال و 

 شناساندن آن به گردشگران و بسياري از موارد ديگر كه در اين جستار
 نمي گنجد. 

  مکان های گردشگری را به جاذبه توريستی تبديل کنيم
در شهري مانند شيراز دو شــاعر بلند آوازه و نامي و جهاني مانند، 
حافظ و ســعدي، باغ جهاني و زيباي ارِم، مجموعــه زنديه )ارگ 
كريم خاني، موزه پارس، بازار وكيل، مسجد و گرمابه وكيل( با شمار 
فراواني خانه هــاي تاريخي و بي همتا داريم اما هنوز نتوانســته ايم 
آنها را به جاذبه تبديل كنيم و هيچ گونه گيرايي براي گردشــگران 
ندارد و به گفته اي بي روح و خســته و ناتوان است! اما همان مولوي 
بلخي ما كه امروزه در تركيه اســت و همه ميهن پرســتان نگران و 

ناراحت براي از دســت دادن و به يغما بردنش به نام كشــور تركيه 
هســتند )كه اين نگراني بجا و درســت هم است( ســالانه شمار 
فراواني گردشگر را به ســوي خود جذب كرده، زيرا در سراسر سال، 
جشنواره ها، همايش ها، فســتيوال های گوناگوني در آن مجموعه 
درحال برگزاري اســت و شادابي و نشــاط را براي گردشگران رقم 
مي زند. حال آن كه ما براي حافظ و سعدي كه رگ غيرت ما و شناسه 
و هويت ما و از شــاعران بزرگ ايران به شمار مي آيند چه كرده ايم؟ 
تنها سالي يك روز را در سالنماي رســمي كشور به آنان اختصاص 
 داده ايم  و تازه براي آن روز هــم هيچ برنامه درخوري نداريم! اگر در
 پاســخ بگوييد كه امســال و همين چندي پيش براي روزحافظ، 
ايــن مجموعه بســيار شــلوغ بــود، بايد گفتــه شــود بيش از 

هشــتاد درصد مــردم خود شــيرازي ها بودنــد، باقي افــراد هم 
بيشترشان  ميهمان شــيرازي ها بوده كه آنها گردشــگر به شمار 
نمي آيند. از ســوي ديگر، لازم اســت به اين نكته اشــاره شود كه 
 شــلوغي اين مجموعه در اين روز بيشــتر به دليــل رايگان بودن

 آن اســت! به هــر روي تــا هنگامي كه پرُســمان گردشــگري 
به دغدغه اصلي و واقعي همه مســئولان تبديل نشــده و براي آن 
 برنامه ريزي مناســب انجام نشــود و مهم تر از همه هزينه نشــود 
هيچ كاري از پيش نخواهيم برد و روز به روز نيز بر دشواري هاي موجود 
افزوده خواهد شد به ويژه كه به تازگي تب سفرهاي درون كشوري و 
برون مرزي شتاب بيشتري گرفته و بدون ترديد در آينده با اين روند 

با دشواري روبه رو خواهيم شد. 
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مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی 
ایلام خبر داد:

 توزیع بیش از ۳۴ هزار تن انواع 
کود کشاورزی در ایلام

ایلام- سیامک بیگی مدیر شرکت خدمات حمایتی 
کشاورزی استان ایلام، گفت: میزان ۳۴ هزار و ۲۴۴ 
تن و ۹۴۸ کیلوگرم انواع کود کشاورزی از ابتدای 
سال جاری تا پایان آذرماه، به منظور تأمین کود 
مورد نیاز کشاورزان استان ایلام تأمین و ارسال شد.
مدیر شــرکت خدمات حمایتی کشاورزی ایلام 
گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه ۳۴ هزار 
و ۲۴۴ تن انواع کود کشــاورزی برای کشاورزان 
تامین و ارسال شده است. ســیامک بیگی مدیر 
شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان ایلام، 
گفت: میزان ۳۴ هزار و ۲۴۴ تن و ۹۴۸ کیلوگرم 
انواع کود کشاورزی از ابتدای سال جاری تا پایان 
آذرماه، به منظور تأمین کود مورد نیاز کشاورزان 
استان ایلام تأمین و ارسال شــد. وی افزود: این 
میزان کود از طریق شبکه کارگزاری این مدیریت 
بین کشاورزان آبدانان، ایلام، ایوان، چرداول، چوار، 
دره شهر، دهلران، ســیروان، ملکشاهی، مهران، 
هلیلان و بدره توزیع شــده اســت. مدیر شرکت 
خدمات حمایتی کشاورزی اســتان ایلام ادامه 
داد: این میزان کود توزیع شــده شامل کودهای 
شیمیایی اوره، فسفات ۱۳%، سوپرفسفات ساده، 

سوپر فسفات تریپل و گرانوله بوده است.
بیگی خاطرنشان کرد: در این بازه زمانی با تلاش و 
هماهنگی به عمل آمده توسط همکاران این شعبه 
از ابتدای سال تا پایان آذرماه مقدار ۲ هزار و ۵۲۰ تن 
و ۱۲۶ کیلوگرم انواع کود کشاورزی در شهرستان 
آبدانان، مقدار ۲۵۰ تن و ۱۰ کیلوگرم در شهرستان 
ایلام، مقدار یک هزار و ۷۵ تــن و ۶۰ کیلوگرم در 
شهرســتان ایوان، مقدار ۲ هزار و ۱۰۱ تن و ۷۵۶ 
کیلوگرم در شهرستان چرداول، مقدار ۲۴۹ تن و 
۹۵۰ کیلوگرم در شهرستان چوار، مقدار ۲ هزار و 
۱۸۳ تن و ۱۸۵ کیلوگرم در شهرســتان دره شهر، 
مقدار ۱۹ هــزار و ۳۲۳ تــن و ۱۳۸ کیلوگرم در 
شهرستان دهلران، مقدار ۹۶۱ تن و ۵۶۰ کیلوگرم 
در شهرستان سیروان، مقدار ۱۷۵ تن و ۹۰ کیلوگرم 
در شهرستان ملکشاهی، مقدار ۲ هزار و ۹۵۷ تن و 
۲۶۶ کیلوگرم در شهرستان مهران، مقدار ۲ هزار 
و ۲۲۲ تن و ۸۰۷ کیلوگرم در شهرستان هلیلان، 
مقدار ۲۲۵ تن در شهرستان بدره توزیع شده است.

شهردار جعفرآباد: 
مدارس شهر جعفرآباد سیوان 

ترمیم و بهسازی شدند  
شــهردار جعفرآباد بخش ســیوان از ارائه خدمات 
عمرانی به مدارس این شهر )ترمیم و بهسازی( خبر 
داد.  ایلام- ظاهر باقریان پور اظهار داشت: شهرداری 
کمک به مدارس بخش سیوان را با توجه به مشکلات 
و نیازهای مدارس، به طرق مختلف در دستور کار 
خود قرار داده است. وی افزود: در این راستا محوطه 
مدرسه ۱۵ خرداد سیوان آسفالت، سیستم روشنایی 
تعمیر و تعدادی از درب های کلاس ها تعویض شد. 
شهردار جعفرآباد گفت: همچنین زیرسازی چمن 
مصنوعی مدرســه زین العابدین، تخلیه سپتیک 
مدرسه و تجهیز وسایل بهداشتی انجام شد. گفتنی 
است؛ علی درویشی مدیرکل آموزش و پرورش استان 
ایلام با اهدا لوح تقدیر از شهرداری و شورای اسلامی 
شهر جعفرآباد به جهت ارائه خدمات ارزنده تقدیر 
و تشکر نمود. در این متن آمده است؛ امید است با 
اجرای این اقدامات قدم کوچکی برای رفع نیاز های 
علمی- فرهنگی جامعه برداشــته شود تا در آینده 
دارای منطقه ای با رشد علمی خوب و کیفیت زندگی 

مناسب داشته باشیم.

مدیرعامل شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری
تقدیر و تشکر از همکاران شرکت 

گاز استان چهارمحال و بختیاری
در روزهای ســخت کاری و فصول سرد سال، 
شرکت گاز اســتان چهارمحال و بختیاری با 
تلاش و همت همکاران خود، موفق به پایداری 
و اســتمرار خدمات رســانی به مردم شریف 
این استان شده اســت. در این شرایط دشوار، 
همکاران این شــرکت با فداکاری و تعهد، به 
تأمین گاز طبیعی و خدمات مرتبط به ساکنان 

استان پرداخته اند.
مدیرعامل شرکت گاز اســتان چهارمحال و 
بختیاری در مراسم تقدیر از همکاران گفت: 
»در ایــن روزهــای ســرد و چالش برانگیز، 
همکاران ما با تلاش های شــبانه روزی خود، 
نشان دادند که در هر شرایطی آماده خدمت 
به مردم هستند. پایداری و استمرار خدمات 
گاز طبیعی در این فصــول، نتیجه زحمات و 

فداکاری های بی وقفه این عزیزان است.«

معاون ســرمایه انسانی و 
توسعه مدیریت هلدینگ 
پتــرو پالایــش اصفهان 
دربــاره برگــزاری طــرح 
راهیان پیشرفت صنعت در 
پالایشــگاه اصفهان گفت: از اقداماتــی که در نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران طرح ریزی شده است، 
آشنا سازی دانش آموزان و دانشجویان با دستاوردها 
و پیشرفت های کشور عزیزمان ایران است. از جمله 
اهداف این طرح می توان به خودباوری، امیدآفرینی 
و تقویت اراده برای ساخت و اعتلای ایران عزیزمان 

اشاره کرد که این موضوع سبب میگردد تا در راستای 
منویات مقام معظم رهبری مبنی بر بصیرت افزایی 
و نشــر روحیه امید در جوانان، شــناخت نخبگان و 
دانشجویان نسبت به جایگاه کشور در منطقه و دنیای 

کنونی عمیق تر گردد.
محمد ده بیدیــان ، تاکید کرد: در همین راســتا 
شــرکت پالایش نفت اصفهان نیز به عنوان یکی از 
شــرکت های طلیعه دار در زمینه مسئولیت های 
اجتماعی علاوه بر اجـرای ساختارمند کارآموزی 
دانشــجویان و دانش آمــوزان بــرای بازدیدهای 
دانشجویی و دانش آموزی گام های موثری برداشته 
اســت که اجرای طرح راهیان پیشرفت صنعت در 

پالایشگاه اصفهان ازجمله این برنامه هاست.
وی با اشــاره به اینکه در نوبت اول دانشــجویان 

دانشگاه کاشان و دانش آموزان مدارس پسرانه غیر 
انتفاعی شهرک منتظری در طرح راهیان پیشرفت 
صنعت در پالایشگاه اصفهان حضور یافتند ادامه داد: 
در سال گذشته این شرکت پذیرای اجلاس آموزشی 
طرح تربیت و تعالی راویان پیشــرفت از سراســر 
کشور، با مدیریت قرارگاه روایت پیشرفت صنعت 
نفت بود و در همین راستا نیز اقدام به تربیت راویان 
شرکت در قالب پودمان آموزشی نمود. ده بیدیان 
اظهارداشت:خوشبختانه با تلاش های صورت گرفته 
و به همت معاونت سرمایه انسانی و توسعه مدیریت 
و اداره آموزش و تعالی منابع انسانی در قالب برنامه 
آموزشی منسجم و هدف دار طرح راهیان پیشرفت 
درپالایشگاه اصفهان مانند دیگر صنایع کلید خورد. 
وی افزود:جهت برگزاری این طرح ادارت بسیاری 

برای هر چه بهتر برگزاری آن دخیل هستند که از 
جمله اداره حراست، HSE )بهداشت، محیط زیست 

 و ایمنی ( روابط عمومی، معاونت تولید و مهندسی 
و توسعه هستند.

معاون سرمایه انسانی و توسعه مدیریت هلدینگ پترو پالایش اصفهان خبر داد؛

طرح راهیان پیشرفت صنعت در پالایشگاه اصفهان کلید خورد

از هیــأت تیراندازی،عوامل برگــزاری و نفرات برتر مســابقه 
تیراندازی به مناســبت روز زن طی نشســت مشترک ورزشی 

فرهنگی در اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی تقدیر شد. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
بوشهر ،نشست مشــترک هیات تیراندازی بوشــهر و اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی روز سه شنبه دهم دی ماه برگزار گردید.

در این نشســت که با حضور مدیر کل  فرهنگ و ارشاد اسلامی 
بوشهر,  رییس هیأت تیراندازی استان٫ رییس هیأت شهرستان 
بوشــهر ؛ و عوامل برگزار کننــده برنامه پیاده روی و مســابقه 
تیراندازی که در راستای برنامه هفتگی فرهنگی ورزشی روز زن 
در بوشهر؛ برگزار شد؛ عبدالرحیم افروغ با تاکید بر نقش ورزش 
و همچنین تعامل ویژه آن با فرهنگ گفت: به مناسبت میلاد پر 

برکت حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها و روز زن ویژه برنامه 
هایی جهت ایجاد شور و نشــاط اجتماعی تدارک دیدیم که در 
ســه بخش ویژه برنامه شــب یلدا و ولادت بانوی مکرم اسلام 
در ســالن اجتماعات اداره کل ٫ پیاده روی و مسابقه تیراندازی 
با همکاری هیات تیراندازی بوشهر و با شــرکت کارکنان اداره 
کل و ســومین برنامه نیز کوه پیمایی خانوادگــی در ارتفاعات 
دشتستان بود که با استقبال همکاران قرار گرفت .ضمن اینکه 
 دوره و کلاس هایی نیز به همت امــور بانوان اداره کل در همین 

راستا برگزار گردید.
مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی ضمن تشکر از همراهی اداره 
ورزش و جوانان و هیات های تیراندازی شهرســتان و اســتان 
بوشهر و داور مسابقه و سایر عوامل و همکاران افزود: ورزش یکی 
از عناصر اساســی فرهنگ هر جامعه است که ریشه های بسیار 
کهن در الگوها، آیین ها، مراســم های مختلف یک جامعه دارد 
و همه ایرانیان و به ویژه اســتان بوشهر به واسطه تاریخ و تمدن 
کهن خویش , به تیراندازی و اسلحه در فرهنگ قومی و استانی 
می بالند و اصالت و نجابت خود را نمایان می کنند تا آنجا که در 
تمامی ســرزمین پهناور ایران از مردم این خطه به عنوان نماد 

مقاومت یاد می شود .

وی ادامه داد : از آشنایی مردم این خطه با اسلحه در گویش های 
مختلف این استان نیز واژه» میرشکار« گواه همین مدعاست و  به 
گواه تاریخ  غیور مردان و شیر زنان لرده نیز نمادی از این شجاعت 
و رشادت در تیراندازی و اسب سواری به عنوان دو  ورزش اصیل 

ایرانی  هستند  .
وی ضمن تقدیر از برگزاری چنین برنامه های مشــترک میان 
ادارت و خصوصا ادارات فرهنگی جهت ایجاد نشــاط و تفریح و   
ترویج ورزش ٫ اهمیت تلاقی فرهنگ و ورزش را مهم برشــمرد 
و در رابطه با نوآوری در ورزش بــه ویژه ورزش های مورد علاقه 
جوانان افزود: ورزش یکی از مهم ترین عوامل نشــاط اجتماعی 
است و احیاء و تقویت ورزش های ملی و بازی های بومی، محلی 
و توسعه زیرساخت های آن می تواند انگیزه جوانان و مردم را به 

ورزش چندبرابر کند.
وی ادامه داد : پارک های علم و فن اوری و استفاده از تکنولوژی 
و بازی های جدید و تاکید بر خلاقیت جوانــان ایرانی در بازی 
ها و نرم افزارهای ورزشــی داخلی روشی اســت که میتوان با 
کمک گرفتن از آن بر بســیاری از مشکلات اجتماعی فایق آمد 
و علاوه بر ســنین پایین ٫ خانواده ها و حتی بازنشستگان را به 
ورزش ها و بازی های نوین ترغیــب کرد زیرا ورزش در  کاهش 

هیجانات ٫ اثبات هویت ٫کنترل اجتماعی ٫ اجتماعی شــدن ٫ 
 عامل تغییر ٫ بیداری و آگاهی جمعی و  احساس موفقیت نقش 

ویژه دارد
وی ادامه داد : مجموعه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی ضمن 
اعلام همراهی و همکاری با دست اندرکاران چنین برنامه هایی 
٫ از ادارات و علاقمنــدان جهت حضور در تمامــی برنامه های 

فرهنگی هنری مشتاقانه دعوت به عمل می آورد.
در این نشست حجت الله نوری و سولماز شورکی رؤسای هیات 
تیراندازی شهرستان و استان بوشهر و همچنین داور مسابقات 
تیراندازی ضمن تقدیر از مدیر کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی و 
کارکنان برای ایجاد همکاری ٫ گزارشی از برنامه های انجام شده 
و در دســت انجام ارائه داده و آمادگی خود را برای ادامه چنین 

نشست هایی اعلام کردند.
در پایان برنامه نیز از حجت الله نــوری رییس هیأت تیراندازی 
استان بوشهر ؛ سولماز شورکی رییس هیأت تیراندازی شهرستان 
بوشهر ؛ سرکار خانم فروزش داور مسابقه تیراندازی ٫ و فاطمه 
بصری ) نفر دوم مسابقه ( و سجاد خارستانی ) نفر اول مسابقه ( 

با اهدای لوح تقدیر و جایزه تقدیر به عمل آمد.
روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بوشهر 

ســید محســن موســوی: اســتاندار مرکــزی گفــت: 
مدیــری کــه در توســعه انرژی هــای خورشــیدی تعلــل 

داشــته باشــد نمــره منفــی خواهــد گرفــت ، اهتمــام 
 مدیران دســتگاه هــای اجرایــی بــرای این مهــم ضروری

 است.
مهدی زندیه وکیلی  در جلسه شورای برنامه ریزی استان مرکزی 
با تاکید بر لزوم افزایش نرخ اشــتغال بانوان با ارائه راهکارهای 
جدید و تلاش برای هم افزایی بیشــتر به منظور اخذ اعتبارات 
ملی گفت: تولید پنج هزار مگاوات انرژی خورشیدی در استان 
مرکزی هدفگذاری شده اســت و به این نتیجه رسیدیم که باید 
یک برنامه مستقل برای اســتان مرکزی تهیه شود که مستلزم 

هدفگذاری برای اجــرای برنامه های کوتاه مــدت، میان مدت 
و بلند مدت ، اســت. وی افزود: قرار شــد ۵۰۰ مگاوات انرژی 
خورشیدی را تا ابتدای تابستان ســال آینده وارد مدار کنیم و 
در پایان سه سال به پنج هزار مگاوات برسیم ،البته تاکنون زیر 
 ساخت زمین برای سه هزار مگاوات نیروگاه خورشیدی مشخص 

شده است.
استاندار مرکزی  با بیان اینکه میثاق نامه ای برای دست یافتن به 
سهم انرژی خورشیدی در استان تهیه شده تا دستگاه ها سهم 
خود را انجام دهند، افزود: برنامه توسعه انرژی خورشیدی را در 

استان مرکزی باید جدی بگیریم و مدیری که در انجام وظیفه 
خود در توســعه انرژی های خورشــیدی تعلل کند نمره منفی 

خواهد گرفت. 
 وی بیــان کــرد: با توســعه انــرژی خورشــیدی مشــکل 
آلودگــی هــوا و مازوت ســوزی حــل می شــود ومدیــران 
اســتان باید به ســندهای توســعه ای اســتان پایبند باشند 
کار مــا منطبــق بــر برنامه هــای توســعه ای اســت، بایــد 
 رویکــرد علمــی داشــته باشــیم و از مــدار کارشناســی 

خارج نشویم.

سید محسن موسوی: مدیر روابط عمومی شرکت آب منطقه ای 
مرکزی گفت: بحران کم آبی در استان به مرحله ای رسیده که دیگر 
صرفه جویی یک انتخاب نیست، بلکه یک ضرورت حیاتی است. به 
گزارش روابط عمومی شرکت آب منطقه ای مرکزی، مهدی عابدی 
با اشاره به وضعیت نامناسب ذخایر آبی سطحی و زیرزمینی در استان 
افزود:با وجود هشدارهای مکرر درباره کاهش منابع آبی، همچنان 

شاهد رفتارهای نادرست برخی شهروندان هستیم.
عابدی ادامه داد: سد کمال صالح، که آب شرب شهرهای اراک، 
شازند و روســتاهای مســیر را تأمین می کند، تنها ۶ میلیون 
مترمکعب آب قابــل اســتفاده دارد. این مقدار بــه هیچ وجه 

پاســخگوی نیازهای آینده نخواهد بود، به ویژه در شرایطی که 
بارندگی های اخیر نیز تأثیر مثبتی بر منابع آبی نداشته است.

وی خاطر نشان کرد: با این وجود ،برخی افراد هنوز با آب شرب 
اقدام به شست وشوی خودرو، حیاط و حتی کوچه می کنند.

عابدی گفت: این رفتارها در حالی است که هر لیتر آب، ارزشمند 
و حیاتی ست و هر قطره آبی که هدر می رود، به معنای تشدید 

بحران و تهدید زندگی خودمان و نسل های آینده است.
مدیر روابط عمومی شرکت آب منطقه ای مرکزی تأکید کرد: گذر 
از بحران کم آبی، نیازمند تغییرات جدی در رفتارهای مصرفی ما 
ست و  برای حفظ منابع آبی، هر فرد باید مسئولیت پذیر بوده و در 

جهت کاهش مصرف گام بردارد. وی اولین گام را کنار گذاشتن 
رفتارهای نادرســت و مصرف بهینه و درســت از منابع موجود 
دانست و افزود: هر تغییر کوچک در عادت های روزمره می تواند 
تأثیری بزرگ در حفظ منابع موجود داشــته باشد چرا که تنها  
جامعه ای می تواند از بحران ها عبور کند که اعضای آن به حفظ 

منابع حیاتی متعهد باشند.
مهدی عابدی در پایان بیان کرد: بحران آب یک چالش همگانی 
است و تنها با همکاری و تغییر رفتارها می توان از آن عبور کرد. 
اکنون زمان آن رسیده است که با مسئولیت پذیری، سهم خود را 

در حفظ این منبع حیاتی ادا کنیم.

مرحله دوم دوره آموزشی بدو اســتخدام ۲۰۳ نفر از نیروهای 
جدید الاســتخدام مدیریــت درمان تامین اجتماعی اســتان 
اصفهان متشکل از پزشکان، کارشناسان پرستاری ، رادیولوژی، 
فیزیوتراپی،آزمایشــگاه ،دارویار و …با حضــور دکتر محمد 
رجالی مدیر درمان و مرتضی حاجــی کاظمی مدیر کل تأمین 
 اجتماعی اســتان اصفهان در مرکز آموزش و پژوهش فردوسی 

برگزار شد.
مدیر درمان تأمین اجتماعی اســتان اصفهان ضمن عرض خیر 
مقدم به همکاران جدید الاستخدام گفت از طرفی بایستی اعتماد 
به نفس را در شغل و حرفه خود تقویت کنید و همچنین در کنار 
این حرفه و شــغل بحث یادگیری و تجربه آمــوزی را فراموش 
نکنید تا در حال رشد و پیشــرفت باشید. یکی از شغل هایی که 

عیار معنوی بســیار بالایی دارد خدمت درمانی به مردم است و 
شغلی که شما انتخاب کردید جای شــکر گزاری دارد و به شما 

تبریک عرض می کنم.
دکتر محمد رجالی با اشاره به نسبت ۷۲ درصدی جمعیت بیمه 
شده استان اظهار داشــت : یکی از بالاترین نسبت های پوشش 
بیمه ای در سطح استانهای کشور است، اصفهان پس از استان 
تهران، بیشترین بیمه شدگان تامین اجتماعی را در کشور دارد 
و به عبارت بهتر، از جمعیت حدود ۵ میلیون و ۴۰۰ هزار نفری 
استان نزدیک به ۴ میلیون نفر بیمه شده سازمان تامین اجتماعی 
هستند، خیلی از قیاس هایی که در رابطه با شغل ها صورت می 
گیرد اشتباه است و قیاس مشــاغل درمانی با دیگر شغل ها که 
جنبه مادی قوی تری دارد درســت نیســت و اگر حوزه درمان 

تعطیل شود متوجه خواهیم شــد که در اینصورت مردم چقدر 
گرفتار خواهند شد.

دکتر محمد رجالی ادامه داد برگزاری دوره های آموزشــی بدو 
استخدام باعث می شود با حقوق خود آشنا شوید دچار آسیب 

های شغلی نشوید و کار را با قوت بیشتر شروع کنید.
ایشان با اشــاره به اهمیت رعایت اخلاق حرفه ای گفت خوش 
برخوردی و رفتار شایسته باعث ارتقاء بهره وری خدمت رسانی 
خواهد شــد و رضایتمندی بیماران را در پی خواهد داشت و هر 
لبخند شما به بهبودی بیمار کمک خواهد کرد مخصوصا بیمارانی 
که دردمند هستند و بایستی با ســعه صدر با آنها برخورد کرد و 
مطمئن باشــید خداوند متعال بهترین ســود را برای شما رقم 

خواهد زد.

در ادامه مدیر کل تامین اجتماعی استان اصفهان ضمن عرض 
خیر مقدم و خوش آمد به اعضای جدید خانواده تأمین اجتماعی 
گفت: همگی باید به این سازمان کمک کنید تا به اهداف خاص 

خود که ارائه خدمات درمانی به مردم است برسد.
مرتضی حاجی کاظمی افزود سازمان تأمین اجتماعی بزرگترین 
خریدار خدمت درمان در کل کشــور اســت و این اهمیت کار 

درمانی را توسط شما عزیزان بیشتر نشان می دهد.
وی با بیان اینکــه ۹۹ درصد درمان تأمیــن اجتماعی بصورت 
رایگان اســت گفت مراجعین بخش درمان با مشکلات زیادی 
روبرو هستند و امید شان به این مجموعه هست و بایستی قدر 
خود را بدانید یک نیروی جدید با انگیزه بالا به مجموعه اضافه 

می شود بسیار خرسند هستیم.

نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس شورای اسلامی گفت: 
استان گلستان با وجود سهم ۱۲ درصدی در تولیدات کشاورزی 
کشور از نظر معیشــت و رفاه اقتصادی در شرایط دشواری قرار 

دارد.
رمضانعلی سنگدوینی در جمع خبرنگاران اظهار کرد: گلستان 
جزو چهار اســتان محروم و فقیر ایران محسوب می شود و این 
در حالی است که این اســتان از تأمین کنندگان اصلی امنیت 

غذایی کشور است.

وی بــا اشــاره بــه وضعیــت نامطلــوب شــاخص های 
اقتصــادی گلســتان افــزود: ایــن اســتان با وجود ســهم 
۱۲ درصــدی در تولیــدات کشــاورزی کشــور از نظــر 
اقتصــادی در شــرایط دشــواری  رفــاه  و   معیشــت 

قرار دارد.
نماینده مــردم گرگان و آق قلا در مجلس شــورای اســلامی 
گفت: گلســتان در تولید محصــولات اســتراتژیک همچون 
گندم، مرغ، تخم مــرغ، کلزا، ســویا و برنج نقــش مهمی ایفا 

می کنــد و مردم ایران بــه مــدت ۴۰ تــا ۴۵ روز از تولیدات 
کشــاورزان گلســتانی بهره منــد می شــوند، امــا درآمــد 
 ســرانه مردم اســتان ۵۰ درصد کمتر از میانگین کشــوری 

است.
ســنگدوینی خواســتار توجه ویژه دولت چهاردهــم به رفع 
محرومیت های اســتان شــد و افــزود: پروژه هایــی همچون 
پتروشیمی، تله کابین، شیرین ســازی آب دریای خزر، اجرای 
طرح گردشگری آشــوراده، نیروگاه ســیکل ترکیبی علی آباد 

کتول و راه آهن گرگان-مشهد از موضوعات مهم مطرح شده با 
رئیس جمهور است که امید می رود این پیگیری ها به زودی به 

نتیجه برسد.
نماینده مــردم گرگان و آق قلا در مجلس شــورای اســلامی 
همکاری بیشتر دولت و مجلس را برای حل مشکلات ضروری 
دانســت و گفت: نمایندگان در کنــار اســتاندار جدید تمام 
 تلاش خود را بــرای رونق تولید و اشــتغال در اســتان به کار 

خواهند گرفت.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

تقدیر از هیأت تیراندازی و نفرات برتر مسابقه تیراندازی به مناسبت روز زن در بوشهر 

ضرورت اهتمام مدیران دستگاه های اجرایی استان مرکزی برای توسعه انرژی های خورشیدی

تغییر رفتار، تنها راه عبور از بحران آب

مدیر درمان در مرحله دوم دوره آموزشی بدو استخدام گفت: یادگیری و تجربه آموزی را فراموش نکنید تا در حال رشد و پیشرفت باشید

نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس مطرح کرد: سهم ۱۲ درصدی گلستان در تولیدات کشاورزی در کشور

خبر

استان ها
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

راز بستنی وانيلی
بخش پونتياك شركت خودروسازي جنرال 
موتورز شــكايتي را از يك مشــتري با اين 
مضمون دريافت كرد: »ايــن دومين باري 
است كه برايتان مي نويسم و براي اين كه بار 
قبل پاسخي نداده ايد، گلايه اي ندارم ؛ چراكه 
موضوع از نظر من نيز احمقانه اســت! به هر 
حال ، موضوع اين اســت كه طبق يك رسم 
قديمي ، خانواده ما عادت دارد هر شب پس از شام به عنوان دسر بستني بخورد. 
سال هاست كه ما پس از شام راي گيري مي كنيم و براساس اكثريت آرا نوع بستني ، 
انتخاب و خريداري مي شود.  اين را هم بايد بگويم كه من به تازگي يك خودروي 
شورولت پونتياك جديد خريده ام و با خريد اين خودرو، رفت و آمدم به فروشگاه 
براي تهيه بستني دچار مشكل شده است. لطفا دقت بفرماييد! هر دفعه كه براي 
خريد بســتني وانيلي به مغازه مي روم و به خودرو بازمي گردم ، ماشين روشن 
نمي شود اما هر بستني ديگري كه بخرم چنين مشكلي نخواهم داشت.  خواهش 
مي كنم درك كنيد كه اين مساله براي من بسيار جدي و دردسرآفرين است و 
من هرگز قصد شوخي با شما را ندارم. مي خواهم بپرسم چطور مي شود پونتياك 
من وقتي بستني وانيلي مي خرم روشن نمي شود اما با هر بستني ديگري راحت 

استارت مي خورد؟«
مدير شركت به نامه دريافتي از اين مشــتري عجيب ، با شك و ترديد برخورد 
كرد  اما از روي وظيفه و تعهد، يك مهندس را مامور بررسي مساله كرد. مهندس 
خبره شركت ، شب هنگام پس از شام با مشتري قرار گذاشت. آن دو به اتفاق به 
بستني فروشي رفتند. آن شب نوبت بستني وانيلي بود. پس از خريد بستني، 
همان طور كه در نامه شرح داده شد، ماشين روشن نشد! مهندس جوان و جوياي 
راه حل، 3 شب پياپي ديگر نيز با صاحب خودرو وعده كرد. يك شب نوبت بستني 
شكلاتي بود، ماشين روشن شد. شب بعد بستني توت فرنگي و خودرو به راحتي 
استارت خورد. شب سوم دوباره نوبت بستني وانيلي شد و باز ماشين روشن نشد!  
نماينده شركت به جاي اين كه به فكر يافتن دليل حساسيت داشتن خودرو به 
بستني وانيلي باشــد، تلاش كرد با موضوع منطقي و متفكرانه برخورد كند. او 
مشاهداتي را از لحظه ترك منزل مشتري تا خريدن بستني و بازگشت به ماشين 
و استارت زدن براي انواع بستني ثبت كرد. اين مشاهده و ثبت اتفاق ها و مدت 
زمان آنها، نكته جالبي را به او نشان داد: بستني وانيلي پرطرفدار و پرفروش است و 
نزديك در مغازه در قفسه ها چيده مي شود اما ديگر بستني ها داخل مغازه و دورتر 
از در قرار مي گيرند. پس مدت زمان خروج از خودرو تا خريد بستنی و برگشتن و 

استارت زدن براي بستني وانيلي كمتر از ديگر بستني هاست.
اين مدت زمان مهندس را به تحليل علمي موضوع راهنمايي كرد و او دريافت 
پديده اي به نام قفل بخار)Vapor Lock(  باعث بروز اين مشــكل مي شود. 
خودرو پس از خاموش شــدن، به دليل تراكم بخار در موتور و پيستون ها ديگر 

روشن نمي شد!!!

كارمندان ناشناخته 
روزي مدير يكي از شركت هاي بزرگ در 
حاليكه به سمت دفتر كارش مي رفت در 
يكی از طبقات چشمش به جواني افتاد كه 
در كنار ديوار بيكار ايستاده بود و به اطراف 

خود نگاه مي كرد.
جلو رفت و از او پرسيد: »شما ماهانه چقدر 

حقوق دريافت مي كني؟«
جوان با تعجب جواب داد: »ماهي 2000 دلار.«

مدير با نگاهي آشفته دست به جيب شد و از كيف پول خود 6000 دلار را 
در آورده و به جوان داد و به او گفت:»اين حقوق سه ماه تو، برو و ديگر اينجا 
پيدايت نشود، ما به كارمندان خود حقوق مي دهيم كه كار كنند نه اينكه 

يكجا بايستند و بيكار به اطراف نگاه كنند.«
جوان با خوشحالي از جا جهيد و به سرعت دور شد. مدير از كارمند ديگري 
كه در نزديكي اش بود پرسيد: »آن جوان كارمند كدام قسمت بود؟« كارمند 
با تعجب از رفتار مدير خود به او جواب داد: »او پيك پيتزا فروشي بود كه 

براي كاركنان پيتزا آورده بود.«
نکته مديريتي:

برخي از مديران حتي كاركنان خود را در طول دوره مديريت خود نديده و 
آنها را نمي شناسند ولي در برخي از مواقع تصميمات خيلي مهمي را در باره 

آنها گرفته و اجرا مي كنند.

با قواره  هاي انرژي سوز
هنگام خريد وسايل ضروري و عمده زندگي، نبايد تنها به دنبال وسايل ارزان قيمت 
باشيد بلكه بايد  به آن ميزان انرژي كه مصرف مي كند، هزينه نگهداري و در آخر به 
قيمت خريد توجه كنيد. مهمترين ويژگي لوازم بزرگ خانه، ميزان مصرف انرژي 
آنهاست. هميشه حواس تان به برچسب استانداردهاي مصرف انرژي روي اين 
كالاها باشد و از فروشنده نيز بخواهيد كه در اين مورد به شما توضيحات لازم را 
بدهد. شما بايد محصولي را انتخاب كنيد كه ميزان انرژي كمتري مصرف مي كند 
و كارايي بيشتري دارد. همچنين در طول دوره استفاده از اين وسايل كه جايشان 
نيز در آشپزخانه است، به نكات زير توجه كنيد. يخچال و فريزر به عنوان وسايلي 
سرمايشي بايد دور از وسايل گرماده قرار بگيرند. زيرا گرماي حاصل از آن وسايل 
مانع كارايي مناسب يخچال و فريزر مي شود و به همين دليل يخچال براي اينكه 
سرماي مورد نياز را توليد كند، برق بيشتري مصرف مي كند و به مرور زمان كارايي 
خود را نيز از دست مي دهد. بنابراين يخچال را دور از اجاق گاز، ماشين ظرفشويی 
و منافذ گرماده قرار دهيد. مصرف بي رويه آب نيز تنها بالا رفتن نرخ قبض شما را 
در پي دارد. يكي از راه هاي پيشگيري از مصرف آب، بررسي تنظيمات ماشين 
لباسشويي است. اين دستگاه به دليل مصرف زياد آب، بايد دائما چك شود تا از 

صحت كاركرد آن مطلع شويد.

داستانک

نكته مديريتي

قلك

مسير پيش روی كسب وكارهای كوچك اكثرا مبهم و 
پرخطر است. آيا كسب وكارتان را بايد به اميد آينده باز 

نگه داريد يا اينكه بايد همين حالا از آن دست بكشيد
چه زمان درخواهيد يافت كه موفــق بوده ايد يا نه؟ 
اينجا  12 نشانه را پيش رويتان مي گذاريم كه به شما 
مي گويد كسب وكارتان تنها نبردی برای ادامه بقا است 

يا توانسته ايد فراتر از آن حركت كنيد.

1. وقتــی به تعطیلات رفته ايــد، باز هم 
شرکت تان درآمد کسب مي کند

وقتی به تعطيلات مي رويد و شــركت تان همچنان 
پول ساز اســت، يعنی شما واقعا يك شــركت به راه 

انداخته ايد و فقط صاحب شغل نيستيد. 

2. در صدر نتايج جست وجو هستید
شــاهراه های اصلی عصــر ديجيتــال موتورهای 
جست وجويی همچون بينگ، گوگل و ياهو هستند 
و مي توانيد رتبه بندي شركت خود را در آنها بسنجيد. 
حتي وقتي بين مردم محله خودتان هم در صدر باشيد 

يعني شما موفق بوده ايد!

3. شما زندگی مشتريان را تغییر مي دهید
اغلب كســب وكارهای كوچك در جست وجوی اين 
هستند كه با كسب وكارشان در جهان تغيير ايجاد كنند. 
وقتی يك مشتری برايتان نامه مي نويسد و از تغييراتی 
كه در زندگی اش داده ايد، سخن مي گويد، مي توانيد 
مطمئن باشيد كه تغييری در جهان ايجاد كرده ايد. اين 

تغييرات مي تواند حتي بسيار كوچك باشد! 

4. مشــتريان، شــما را به راحتی پیدا 
مي کنند

آدم هايی كه نمي شناسيد و هرگز با شما ارتباطی 
نداشــته اند، اكنون در حال خريد محصولات شما 
هستند. اين يعني به هدف خود رسيده ايد و مشتري 

دنبال شما مي گردد ، نه شما دنبال مشتري!

5. مي دانید که تنها نیستید
اين يعنی، وقتی دست آخر بفهميد كه بسياری از صاحبان 
كسب وكار با همان مشكلاتی دست و پنجه نرم مي كنند 
كه شما. اين مشكلات واقعيت هايي تلخ هستند كه وقتي 

با آنها مواجه شويد يعني به موفقيتي شيرين رسيده ايد!

6. شما دوباره به مسیر اصلی بازمي گرديد
اين يعنی، وقتی دوران بدی را پشت سر بگذاريد و بار 
ديگر، به مسير اصلی موفقيت بازگرديد و سقوط نكنيد! 

7. مشتريان به شما ارجاع مي دهند
بزرگ ترين تعريف و تمجيد وقتی اســت كه يكی از 
مشتريان تان شخص ديگری را به شما و كسب وكارتان 

ارجاع دهد.

8. در اخبار و رسانه ها نامتان مي آيد 
يــك مقالــه در روزنامه ای منتشــر مي شــود و 
از شــركت شــما به خوبی ياد مي كنــد يا حتي 
 اشــخاصي كه نمي شناسيد براي شــركت شما 

تبليغ مي كنند!

9. برخی از مشتريان تان را رها مي کنید
وقتی كسب وكارتان به حد كافی موفق باشد، مي توانيد 
از شر چند مشتری خلاص شويد، يعنی از شر آنهايی 
كه برايتان سودآوری نداشته اند يا سودآوري پاييني 

داشته اند! 

10. ناشــران از شــما مي خواهند کتاب 
بنويسید

حتی در عصر ديجيتال هم وقتی يك كتاب بنويسيد، 
فورا پرستيژ شركت خودتان را بالابرده ايد. به عبارتي 
وقتي شخصي در زمينه اي كتاب مي نويسد يعني در 

آن موضوع نخبه شده است! 
11. شما به جريان نقدی مثبت رسیده ايد

ايــن مرحله بــه شــما امــكان مي دهد تــا موفق 
شــويد و ســود خود را برای رشــد آينده شــركت 
ســرمايه گذاری كنيد. ايــن فرايند ممكن اســت 
 چندين ماه طول بكشــد امــا منجر بــه موفقيت 

شما مي شود!

12. اولین مشــتری پول محصول شما را 
پرداخت مي کند

وقتی كسی به خاطر محصول يا خدمات تان به شما 
پول پرداخت مي كند، بهترين لحظه زندگی را تجربه 
مي كنيد. حالاشــما بگوييد: بهترين لحظه كسب 
وكارتان، لحظه ای كه از كسب وكارتان مطمئن شديد، 

چه زمانی بوده است.

12 نشانه موفقیت در کسب وکار

دفتري كه مانع اخراج تان مي شود

ظرف 15 روز چك را 
برگشت بزنيد

يكی از اتفاقات شايع در روند تبادل چك، عدم 
دريافت گواهی عدم پرداخــت يا همان عدم 
برگشت زدن چك ظرف مهلت 15 روز از تاريخ 
مندرج در متن چك می باشــد. اگرچه طبق 
قانون صدور چك تا شــش ماه برای دريافت 
گواهی عدم پرداخت مهلت وجــود دارد، اما 
اين امر را نبايد فراموش كرد كه ممكن است 
چك فاقد وصف كيفری باشــد. در اين حالت 
می بايستی از طريق اقامه دعوی حقوقی نسبت 
به مطالبه چك اقدام نمود. يكی از خصوصيات 
چك امكان صدور قرار تامين خواســته بدون 
توديع خسارت احتمالی است. بر اساس رويه 
بســياری از دادگاه های حقوقی قــرار تامين 
خواسته بدون خســارت احتمالی  فقط برای 
چك های برگشــت خورده در مهلت 15 روز 
از تاريخ مندرج در چك  صادر می شود و برای 
چك هايی كه ديرتر برگشت خورده اند صدور 
قرار تامين خواســته منوط به توديع خسارت 
احتمالی طبق قانون می باشد. لذا برای استفاده 
از اين ويژگی چك حتما ظرف 15 روز از تاريخ 

مندرج در چك آن را برگشت بزنيد.    

چك روز يعنی چه؟
 معمولا از حقوقدان ها ســوال مي شود: چك  
روز يعنی چه؟ در پاســخ بايد گفت، چك روز 
يك اصطلاح عرفي است. در متون حقوقي اين 
عبارت مشاهده نمي شــود اما آنچه از معناي 
عرفي آن برداشت مي شــود به اين قرار است: 
چك روز چكي اســت كه در همان روزي كه 
صادر مي شود قابل وصول است. هيچ فرقی هم 
نمي كند، متن چك از قبل تنظيم شده باشد يا 
در همان هنگام صدور چك، يا چند دقيقه قبل 
از صدور. آنچه مهم است، امكان وصول چك 
در همان روز صدور اســت. ممكن است گفته 
شود چك قبل از تاريخ مندرج در آن صادر شده 
است اما در مورد چك، به دليل شكل گرا بودن 
حقوق اين حوزه، بيشتر به شكل ظاهري اكتفا 
مي شود مگر با دليلي بتوان تاخير تاريخ مندرج 

در چك را نسبت به تاريخ صدور اثبات كرد.

حقوق کسب و کار توصيه

همه مــا در روزگار جوانی اتفاقات زيــادی را تجربه 
كرده ايم اما كمتر پيش آمده كه از اتفاقات روی داده 
درس عبرت بگيريم . ما می توانيم درس های زيادی از 
شكست هايمان بگيريم كه عامل اصلی موفقيت های 

بعدی ماست:
1. دوستان، واقعا شكست وجود ندارد. گاهی ممكن 
اســت اوضاع روزگار بر وفق مراد پيش نرود اما واقعا 
چيزی به اسم شكست وجود ندارد چراكه  هميشه 
يك دليل برای خوب پيش نرفتن اوضاع و درسی برای 

آموختن از آن وجود دارد. 
2. اگر به دليلي اشتباه چيزی را بخواهيد، هيچوقت 

آنگونه كه دوست داريد، انجام نخواهد شد.
3. هرگز انتظار نداشته باشيد كه از ابتدای امر همه 

چيز طبق ميل و خواست شما انجام پذيرد بلكه گاهی 
اوقات بايد انتظار خلاف آن را نيز داشته باشيد. در واقع 
اين يكی از موضوعات اساسی برای بالابردن اشتياق 

و انگيزه است كه كار خود را هر روز بهبود بخشيد.
4. پشتكار، تلاش و تعهد شما، حتما دير يا زود نتيجه 

مي دهد.
5. اگر موضوعی برخلاف انتظار شــما پيش رفت به 
جای خستگی و نا اميدی همه توجه خود را به بهبود 
آن اختصاص دهيد كه در اين صورت موفقيت شما 

همراه با پيشرفت نسبی  حتمي  است.
6. اگر در كاری شكست خورديد حتما بلافاصله اين 

سه كار را انجام دهيد: 
1- از اشتباهات انجام شده درس بگيريد.

2- دليل شكست تان را موشــكافانه و دقيق بررسی 
كنيد.

3- اگر به انجام آن كار تمايل داريد حتما پس از اجرای 
دو عمل بالا ، با اشتياق و آگاهانه مجددا اقدام كنيد. 

7. امتحان كنيد، ريسك كنيد، حتی اگر موفق نشويد! 
اين خيلی بهتر از آن است كه فقط بنشينيد و از ترس 

شكست حركتی انجام ندهيد.
8. اگر بارها و بارها شكســت خورديد نااميد نشويد 
چراكه شكست فقط می خواهد انگيزه تلاش دوباره 

را از شما بگيرد.
9. هيــچ وقــت احســاس نكنيــد تنها انســان 
شكست خورده روی زمين هســتيد، همه انسان ها 

روزی جايی شكست خورده اند و دوباره برخاسته اند.
10. خيلی از چيزهای خوب پس از بارها شكست به 
دســت مي آيند، بارها و بارها تلاش كنيد؛ حتی اگر 

موفق نشويد چيزی از دست نداده ايد.

شکست یا عبرت؟

مكاني كه محل درآمدزايي شماست مي تواند شما را از 
كار بيكار كند يا برعكس در كار تثبيت تان كند. اتاق كار 
شما از شخصيت تان سخن مي گويد. مديران تان شما را 
از روي اتاق تان قضاوت مي كنند زيرا كيفيت كار شما را 

مي توانند از محيط اطراف تان حدس بزنند. با توجه به 
نكات زير، يك اتاق كاري سرشار از انرژي داشته باشيد. 

1. ميز كار خود را مرتــب كنيد. مهمترين علت به هم 
ريختگی ميز كار؛ مقالات و مطالبي است كه تاريخ شان 

گذشته و ديگر به آنها احتياج نداريد، همه را دور بريزيد 
يا به بايگاني اداره تحويل دهيد. 

2. هميشه منتظر نباشيد كه عناصر دكوراسيوني را اداره 
به شما بدهد، گاهي مي توانيد به گالري ها سري بزنيد و 

وسايل تزئيني كوچك و ارزان بخريد و در اتاق كارتان 
نصب كنيد.  3. بسياری از تصاويري را كه در خانه داريد 
و استفاده نمي كنيد، مي توانيد به محل كار خود ببريد و 

فضاي كاري خود را سرشار از انرژي كنيد. 


